

**(Majlis Mesyuarat disambung  
semula pada pukul 2.30 petang)**

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita masih lagi meneliti dan membahaskan Rang Undang-Undang Belanjawan Kementerian-Kementerian Kerajaan. Maka bagi membolehkan Rang Undang-Undang ini dibincangkan dan diteliti satu per satu peringkat Jawatankuasa, maka saya tangguhkan Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita akan bersidang semula di peringkat Jawatankuasa sepenuhnya.

**(Majlis Mesyuarat ditangguhkan)**

**(Mesyuarat bersidang sebagai  
Jawatankuasa)**

**Yang Berhormat Pengerusi:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita sekarang bersidang di peringkat Jawatankuasa bagi menimbang dan membahaskan Rang Undang-Undang (2019) Perbekalan, 2019/2020. Mesyuarat Jawatankuasa yang kita adakan pada masa ini masih lagi membincangkan Tajuk Kementerian Hal Ehwal Ugama.

Kita telah mendengar beberapa soalan yang dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang telah pun dijawab oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama, tetapi walau macam manapun kita masih lagi mempunyai beberapa orang Ahli Yang Berhormat yang suka

untuk turut serta dalam perbincangan Tajuk Kementerian ini.

Maka, saya mulakan dengan Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeryanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman.

**Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeryanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman:**

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. Saya ingin menyambut baik usaha-usaha Kementerian Hal Ehwal Ugama dalam memberikan keselesaan pembelajaran dan persekitaran kondusif kepada Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas di sekolah agama seluruh negara.

Saya difahamkan sebanyak 36 buah bilik bantuan pembelajaran pendidikan khas agama dan 75 guru-guru Pendidikan Khas. Saya juga difahamkan kemudahan-kemudahan pendidikan bagi Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas adalah seperti kitab-kitab *braille* Jawi persekolahan agama bagi pelajar-pelajar kurang penglihatan, kaedah "Pertuturan Q" bagi pelajar-pelajar mempunyai masalah pertuturan dan rem-laluan bagi pelajar-pelajar yang berkerusi roda.

Di samping itu, saya juga difahamkan bahawa matlamat kementerian bagi pelajar-pelajar ini bukanlah untuk memiliki sijil peperiksaan akan tetapi supaya pelajar-pelajar berkenaan akan memahami dan menguasai kemahiran membaca Al-Quran dan tuntutan fardhu ain seperti sembahyang lima waktu, kifayah, berwudu, puasa dan lain-lain.

Terdapat jua 9 modul *inclusive school* di bawah Kementerian Pendidikan dan terkini ada 2 *centre of excellent* baru-baru di daerah Temburong iaitu Sekolah Rendah Rataie dan Sekolah Rendah Sultan Hassan dan semuanya Kementerian Pendidikan mempunyai 120 guru *SENA* baharu. *SENA* sekolah rendah dan juga sekolah menengah.

Yang Berhormat Pengerusi. Bolehkah digabungkan *centre of excellence* ini, *module inclusive school* antara pihak Kementerian Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama. Dengan adanya kurikulum khas yang disesuaikan mengikut kemampuan dan keperluan mereka berdasarkan Pelan Pendidikan Individu dan Pelan Pendidikan Remedial serta diintegrasikan dari segi akademik biasa dan agama yang ia akan membantu dalam proses pembelajaran mereka secara menyeluruh.

Kemudahan-kemudahan pendidikan keperluan khas juga akan dapat dikongsi secara berkesan dan mengurangkan kos yang berulang-ulang untuk kemudahan yang sama.

Dalam masa yang sama, perkongsian khidmat guru-guru *SENA* juga akan dapat dilakukan bagi mengatasi hal kekurangan guru-guru Pendidikan Khas. Jika penggabungan ini dilakukan ia juga akan dapat menjimatkan masa pembelajaran Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas dan sekali gus juga menjimatkan masa ibu bapa kerana mereka hanya perlu menghantar mereka untuk belajar sekali dalam sehari.

وبالله التوفيق والهداية

وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

Terima kasih.

### **Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal**

**Ugama:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih juga kepada Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti Rozaimeryanty binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman atas soalnya berhubung dengan Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas dan Yang Berhormat telah membuat kajian/penyelidikan sebelum mengemukakan soalnya mengenai kemudahan-kemudahan yang ada di Kementerian Hal Ehwal Ugama dan kemudahan-kemudahan yang ada jua di Kementerian Pendidikan.

Dalam rangkaian penjelasan Yang Berhormat itu tadi, dapat kaola simpulkan Yang Berhormat Pengerusi ialah dengan adanya *centre of excellence* di bawah kelolaan Kementerian Pendidikan di Daerah Temburong, jadi adakah boleh digabungkan kegiatan-kegiatan bagi 'mengelinga' Pelajar-Pelajar yang Berkeperluan Khas di Kementerian Hal Ehwal Ugama ini dengan apa yang dilakukan/dibuat oleh Kementerian Pendidikan dengan menemukan di Temburong yang Yang Berhormat telah menyebutkannya ada beberapa kebaikan di dalamnya.

Jadi, kaola setentunya menyambut baik, sambil dengan *reservation* perkara ini akan sama-sama dilihat oleh rakan sejawatan kaola dalam perkara ini. Terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim.

**Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
Kaola hanya ingin pencerahan daripada Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama mengenai perkara tegahan barangkali perkataannya, tegahan bagi mengadakan acara-acara yang melibatkan hiburan dan seumpamanya. Kalau hiburan itu sudah melampau memanglah sudah jelas, tapi ini hiburan barangkali ringan tapi melibatkan jua permainan muzik di tempat-tempat tertentu pada Hari-Hari Kebesaran Islam.

Seperti mana pada masa ini bulan Rejab, mungkin ada jua perkara itu ada yang terlibat, tetapi tanpa kitani sedari kelmarin ada satu acara di Yayasan Sultan Haji Hassanal Bolkihah. Kaola dari dahulu pernah diberitahu bahawa Kawasan Yayasan Sultan Haji Hassanal Bolkihah terlalu hampir bangunannya dengan Masjid Omar 'Ali Saifuddien, yang selama ini tidak dibenarkan.

Kaola, ingin mengetahui untuk makluman orang ramai jua, kaola meminta pencerahan bagaimana dengan acara kelmarin, adakah ia melibatkan seolah-olah macam bengkel

mengenalkan muzik-muzik tradisi biola, akordion, gambus dan tambur. Ada beberapa pihak yang cuba-cuba mengadakan acara-acara yang lebih kurang tetapi tidak dibenarkan atas alasan tersebut tadi. Kaola mohon pencerahan Yang Berhormat Pengerusi mengenai perkara ini.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih juga kepada Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abd Rahim mengenai acara ataupun *event* yang disebutkan itu berupa hiburan atau muzik yang disebutkan berhampiran dengan masjid dan sebagainya.

Acara-acara seperti ini dirujuk atau tidak, perkara ini bukan dalam bidang kuasa Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk menentukan atau membenarkan selain yang dibuat oleh kerajaan. Jika bukan kerajaan, dipohonkan kepada pihak yang berkenaan. Pada masa ini, apakah masih di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ataupun sudah berpindah ke kementerian lain. Kaola, kurang pasti Yang Berhormat Pengerusi.

Kementerian Hal Ehwal Ugama cuma hanya akan dirujuk apabila memerlukan pandangan dari segi agama. Setakat yang ditanyakan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abd Rahim di luar maklumat

kaola. Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abd Rahim:** Jika mendapat keizinan kaola ingin menambah, tadi ada 2 orang teman kaola Ahli Yang Berhormat menimbulkan PROPAZ iaitu supaya menambah satu lagi bidang supaya dapat diceburi oleh para peserta pengupayaan Program Pengagihan Zakat dapat dikongsikan.

Kitani masa ini, mengalami kebanjiran pekerja asing seperti yang ditimbulkan, malah seluruh pelosok negara kitani masa ini ada orang-orang asing bekerja atau berniaga. Jika zaman-zaman dahulu ada perambahan orang tua-tua "di mana ada asap di sana ada satu bangsa" sekarang ini, bertambah lagi satu bangsa lain. Kaola berfikir jika kiranya asnaf-asnaf yang berhak menerima agihan zakat ini seperti halnya diserapkan dalam Program Al-Zira'ah dan banyak yang sudah berjaya juga di Temburong dan tempat lain.

Tetapi kaola, belum terdengar peserta ini disalurkan dalam perniagaan kedai-kedai runcit. Jika boleh peserta-peserta ini terutama di tempat-tempat yang jauh (pedalaman) yang orang-orang asing belum sampai ke sana untuk membuka perniagaan. Bagaimanakah caranya, sama ada mereka itu dikumpulkan dalam kumpulan-kumpulan tertentu membuka kedai-kedai runcit semampu-mampu

mereka dengan modal agihan zakat tersebut sebagai permulaan.

Kaola rasa dengan bimbingan dan pengawasan serta pemantauan yang baik, mereka boleh menjadi ejen perubahan di kampung-kampung berkenaan untuk membekalkan keperluan harian sebelum orang asing masuk ke sana. Sekian, terima kasih Yang Berhormat Pengerusi memberi kesempatan kepada kaola.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Saranan untuk meluaskan Program PROPAZ, Pengupayaan Asnaf Zakat ini kaola alu-alukan. Dalam hubungan ini, jika ada permohonan daripada asnaf itu untuk memulakan perniagaan kecil-kecilan memang diberikan. Pada masa ini pun sudah dilakukan beberapa agihan memohon modal untuk memulakan perniagaan ataupun meneruskan perniagaan mereka secara kecil-kecilan.

Jika ada permohonan untuk memohon di luar bandar, *إِنْ شَاءَ اللَّهُ* perkara itu akan diteliti dan dipertimbangkan oleh Jawatankuasa Pengagihan Zakat yang bersidang hampir setiap hari tidak kurang 2 jam setiap pagi. Yang Penting, kalau ada tenaga penggerak, barangkali yang dimaksudkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abd Rahim tadi yang tenaga penggerak untuk mengumpulkan dan memotivasi mereka untuk bergerak ke arah ini. Perkara ini, di luar keupayaan Kementerian Hal

Ehwal Ugama Yang Berhormat Pengerusi.

Kalau ada sukarelawan-sukarelawan yang boleh bergerak ke arah ini dan membimbing mereka tetapi modal tidak ada, إِنْ شَاءَ اللَّهُ boleh berhubung dengan Majlis Ugama Islam Brunei untuk mendapatkan agihan zakat bagi maksud tersebut. Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput.

**Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput:** Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. اللَّحْمَدُ لِلَّهِ Kerajaan Kebawah Duli Yang Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan telah meningkatkan usahanya dalam memberi peluang kepada masyarakat untuk memberikan kerjasama, beramal jariah dalam pembinaan masjid khususnya mengadakan Tabung Dana Pembinaan Masjid melalui Kementerian Hal Ehwal Ugama.

Sepanjang pengetahuan kaola, sudah ada 2 buah masjid yang didirikan hasil dari kutipan berkenaan. Kaola mengucapkan tahniah dan berdoa semoga wakaf atau sedekah amalan masyarakat diterima oleh اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى jua, أمين.

اللَّحْمَدُ لِلَّهِ Berhubung dengan Tabung Dana Pembinaan Masjid, kaola menyokong saranan yang dibawa oleh Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu mengenai penubuhan dana ini. Sehubungan itu, sukacita kaola mencadangkan pihak kerajaan khususnya Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk menubuhkan Tabung Dana Tarbiyah Pendidikan yang bertujuan menjana kualiti sistem prasarana dan peralatan persekolahan. Begitu juga bagi membantu anak-anak yang memerlukan bantuan bagi kesejahteraan persekolahan mereka.

Tabung Dana Tarbiyah Pendidikan ini, kaola fikir sangat penting bagi meningkatkan kualiti fizikal persekolahan agama, alat bantu mengajar serta prasarana dan kemudahan asas sekolah.

Selain itu, cadangan penubuhan Tabung Dana Tarbiyah ini juga dapat memberikan peluang kepada ahli masyarakat untuk berbuat amal jariah, membangun pendidikan di negara ini di samping meningkatkan jati diri dan semangat bekerjasama berbuat kebajikan dalam kalangan masyarakat. Mudah-mudahan dengan adanya Tabung Dana Tarbiyah ini, sistem persekolahan agama akan lebih berkualiti dan mudah-mudahan sistem pengurusan sekolah semakin mendapat barakah daripada اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى

Berikut, kaola membawa Kod Akaun 001/000 - Pengelola Makam dan Kubur. Pada tahun 2017, kaola pernah menyuarakan mengenai tebing sungai di kawasan tanah perkuburan

Kampung Tunam, Mukim Labi, susur. ia diambil perhatian dan tahun 2018, telah dikeluarkan anggaran perbelanjaan iaitu lebih kurang \$40,000.00 untuk memasang *gabion* di sungai tersebut.

Soalan kaola:

Bilakah kerja-kerja tersebut dilaksanakan? Tebing sungai tersebut semakin susur dan ini akan menambahkan lagi kos pembaikannya.

Sekian terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih juga kepada Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput, mengenai penghargaan kepada Tabung Dana Masjid.

Diucapkan terima kasih atas penghargaan tersebut dan kerana kejayaannya mengilhamkan pula Yang Berhormat untuk kementerian ataupun kerajaan menimbangkan untuk menubuhkan dana lain lagi dan dalam hal ini tarbiyah. Tarbiyah itu pendidikan, tapi nampaknya dikhususkan bagi pendidikan agama sebagaimana tadi ia ada dana-dana yang lain disarankan.

Persoalannya, pendidikan agama setakat ini dapat ditampung oleh kerajaan dengan memperuntukkan sekian-sekian perbelanjaan. Jadi, kalau maksudnya lagi membantu mengukuhkan *fiscal consolidation* yang sentiasa menjadi dasar kitani, itu suatu perkara yang lain.

Buat setakat ini, kalau 'ganya' dana itu maksudnya untuk membantu pelajar-pelajar dari segi keperluan alat persekolahannya dan sebagainya, bukan merupakan infrastruktur maka perkara itu belumlah difikirkan perlu sangat. Dari segi keperluan-keperluan sedemikian kalau ia daripada kalangan anak Asnaf yang masuk dalam zakat, mereka diberikan bantuan khusus untuk keperluan-keperluan, misalannya masa permulaan sekolah dengan pakaian *uniformnya*, disediakan, dibantu dengan buku-bukunya, bukan sahaja oleh Majlis Ugama Islam Brunei melalui kutipan hasil zakat bahkan juga oleh pihak-pihak lain seperti Yayasan dan pihak-pihak lain.

Malah Kementerian Pendidikan mempunyai peruntukan yang khusus dalam perkara ini untuk membantu anak-anak itu. Kalau setakat itulah, kaola rasa sedemikian itu belum sampai masanya.

Berhubung dengan tanah perkuburan itu, nanti kaola akan mengecek dengan pihak yang berkenaan yang melaksanakan projek ini, Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Saya kira dalam soal untuk mendapatkan tabung ini, kerajaan mempunyai peraturan yang tertentu bagi mengawal kutipan daripada orang ramai supaya perkara-perkara sedemikian tidak disalahgunakan kerana kutipan-kutipan sedemikian mungkin disalurkan untuk perkara-perkara yang lain daripada yang asalnya ditujukan. Jadi, saya kira perkara ini haruslah tunduk kepada

beberapa peraturan yang sedia berjalan dan dikawal pada waktu ini.

Saya persilakan, Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.

**Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii:** Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
dan salam sejahtera.

1. Kaola merujuk kepada Tajuk SJ01A, Kod Akaun B05600 - Pemakanan di bawah Perbelanjaan Berulang-Ulang dan juga kepada mukadimah Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama atas perbelanjaan tambahan \$5.5 juta adalah Peruntukan Pemakanan:

- i. Kaola merujuk bahawa pada tahun lepas, jumlahnya \$2.1 juta dan untuk tahun 2019/2020 jumlahnya \$7.65 juta. Dengan senarai perbelanjaan yang berhemah, kaola minta keterangan ke atas *ratio* tanggungan atau murid-murid dengan peningkatan perbelanjaan tersebut; dan
- ii. Kaola ingin mengetahui jika cara pembekalan pemakanan itu diambil cara, iaitu peluang dibagi kepada golongan ibu tunggal dan yang berpendapatan rendah, kumpulan OKU dan pengusaha muda.

2. Di bawah Kod Akaun 004/001 - Pemakanan dan Barangan Halal. Kaola memberi cadangan supaya kursus Pensijilan Penyelia Makanan Halal dimasukkan kepada Kursus Teknikal dan Vokasional yang ada pada masa ini. Seperti contoh, kursus Pemakanan Kulineri yang sudah ada di bawah *IBTE* secara peringkat dan juga dicantumkan dengan *Food Industry Programme* yang masa ini di bawah program pihak Pusat Pembangunan Belia. Ia membagi sokongan kelulusan kepada graduan-graduan program tersebut untuk boleh memiliki kerja terus (*employability*) dan juga menyokong hasrat kerajaan untuk mengambil anak tempatan di *services sector* dan industri pemakanan.

Sekian terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih kepada Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii. Perbelanjaan itu memang meningkat dan sangat ketara. Memang kaola sendiri memancing soalan itu, Yang Berhormat Pengerusi, kerana tidak memberikan *detailsnya*.

Kenaikan itu sebenarnya terbesar ialah bagi Sekolah Arab. Pada tahun lepas, diperuntukkan sekian-sekian dan dilaksanakan dengan secara *fiscal consolidation*, maka pihak Jabatan Pengajian Islam (JPI) telah mengadakan satu *exercise* yang mencukupkan bajet sedemikian itu dengan apa-apa keperluan yang ada.

Pelajaran sehari suntuk yang asalnya di Sekolah-Sekolah Arab, setelah dikaji dari segi pembahagian waktu belajar dan kurikulum-kurikulum tertentu dapat dikonsolidasi. Hasil daripada penemuan-penemuan mereka, maka waktu belajar telah dijadikan satu hari sahaja. Jadi, keperluan untuk makan pun dikurangkan dan cuma digantikan dengan elaun sekian, semacam-secam.

Makanan untuk sehari suntuk, dengan pemakanannya sekarang ini sudah dikembalikan semula sistem kepada sehari suntuk, balik pukul 3.30 petang, tidak lagi balik pukul 1.00 petang ataupun pukul 12.30 petang, mereka tidak makan, maka itulah yang memakan perbelanjaan yang besar. Bukan suatu perkara yang mengejutkan, ia perkara secara *natural* Yang Berhormat Pengerusi.

Mengenai pemakanan dan barangan halal kursus Pensijilan Halal untuk diserapkan ke dalam *IBTE*, suatu saranan yang baik dan juga suatu saranan yang kaola rasa baik untuk dicantumkan dengan *Food Industry Programme*. Pensijilan Halal itu diadakan kursusnya di *IBTE*, maksudnya demikian yang memang suatu saranan yang baik dan إِنْ شَاءَ اللَّهُ perkara ini akan diteliti oleh kementerian bersama dengan rakan Kementerian Pendidikan, Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Osman @ Othman. Silakan

**Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Osman @ Othman:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

Kaola ingin menyentuh mengenai Penyebaran Dakwah dan Syiar Islam dalam Kod Akaun 1116 - Hal Ehwal Ugama iaitu Kod Akaun 1116/001 - Masjid Baharu RPN Kampung Mengkubau, dengan Anggaran Perbelanjaan Tahun 2019/2020 iaitu \$2,475,000.00. Kaola juga ingin menyentuh mengenai Kod Akaun 1116/002 - Masjid Baharu RPN Kampung Meragang dengan peruntukan \$2,075.000.

أَلْحَمْدُ لِلَّهِ bagi mendukung perkembangan syiar Islam ke arah menjadi negara kita sebagai Negara Zikir, peruntukan untuk pembinaan masjid-masjid seluruh negara telah pun diperuntukkan dengan harga rancangan sebanyak \$30 juta.

Soalan kaola:

1. Mengenai masjid baharu adakah perancangan Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk memindahkan kepada Tabung Dana Masjid supaya masjid-masjid baru ini dapat selesai secepat mungkin, kerana masjid ini diperlukan oleh penduduk-penduduk yang berkenaan, bagi penduduk-penduduk tersebut ataupun memudahkan penduduk-penduduk tersebut menggunakannya dengan

mengadakan aktiviti agama yang ada pada masa ini?;

2. Mengenai Masjid Utama Setia Ali Pekan Muara. Pada kebelakangan ini masjid tersebut telah mengalami banjir dengan air hujan yang selalu menimpa kepada para jemaah yang berada di luar masjid apabila menunaikan Sembahyang Fardhu Jumaat. Kaola ingin bertanya perkara ini kerana perkara ini telah bertalu-talu dihadapkan kepada kementerian yang berkenaan. Apakah sejauh ini tindakan atau rancangan pihak kementerian mengenai banjir yang selalu berlaku di masjid tersebut?;
3. Kaola ingin juga memberikan pandangan ataupun perbincangan mengenai kebersihan masjid di seluruh negara. Cantiknya masjid mesti dituruti dengan kebersihan dan pengurusan yang baik. Walau bagaimanapun, adalah mendukacitakan terdapat bangunan-bangunan masjid yang kurang bersih dari segi pemeliharaannya. Kita mendapati bangunan-bangunan masjid berada dalam keadaan yang kurang elok dan menyedihkan, seperti mana terdapat bahagian luar bangunannya yang "bergelugut", catnya yang "terkubak", retak dan kotor. Kerap yang menjadi tumpuan adalah keadaan tandas masjid kerap diperkatakan dalam mana-mana perbualan orang ramai tandas masjid perlu dibersihkan setiap hari.

Sudah semacam perkara menjadi biasa tandas masjid menjadi kotor. Kalau yang bersih pun adalah tandas masjid besar yang mempunyai kakitangan termasuk pekerja mencuci tandas. Bau tandas menjadi imej masjid di negara kita, tidak kurang juga keadaan dalaman masjid yang tidak bersih.

اَلْحَمْدُ لِلّٰهِ pihak Jabatan Hal Ehwal Masjid juga ada menggaji dan memberikan gaji kepada beberapa orang buruh yang seharusnya ditugaskan untuk membuat kerja-kerja pembersihan, akan tetapi perkara ini kurang berkesan.

Sebagai saranan dan cadangan dan untuk memastikan agar pengurusan masjid ditadbir dengan lebih berkesan, ada baiknya pengurusan masjid di seluruh negara ini diuruskan oleh satu badan yang diberikan autonomi untuk mengurus keseluruhannya masjid di seluruh negara. Badan ini bertanggungjawab untuk melantik syarikat-syarikat bagi tujuan pembersihan dan pemeliharaan masjid. Badan ini bertanggungjawab terhadap keseluruhan pemeliharaan dan kebersihan bangunan-bangunan masjid di keempat-empat daerah mengikut zon-zon tertentu.;

4. Kaola juga bertanya mengenai penuntut-penuntut agama (penuntut yang istimewa) iaitu penuntut *autisme* atau autisma, kebanyakan penjaga yang ada pada masa ini menghantar anak-anak

*autisme* atau autisma ini ke sekolah agama supaya akan lebih perhatian dan menitikberatkan sistem pembelajaran.

Kaola ingin bertanya adakah sekolah-sekolah agama juga mempunyai guru-guru yang istimewa memandangkan anak-anak istimewa ini seminggu sekali sahaja untuk hadir ke sekolah.;

5. Mengenai perkembangan di Pulau Muara Besar, seperti mana kaola yang difahamkan bahawa Sembahyang Fardu Jumaat telah pun didirikan di Pulau Muara Besar dengan menggunakan surau yang dibina oleh Syarikat *Hengyi*.

Kaola ingin bertanya apakah perancangan Kementerian Hal Ehwal Ugama mengenai dengan surau tersebut. Adakah cadangan Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk membina masjid baharu di Pulau Muara Besar itu?; dan

6. Mengenai permohonan Majlis Ugama Islam iaitu Asnaf Fakir Miskin. Baru-baru ini terjadi pemohon yang telah memohon untuk meneruskan permohonan mereka mengenai dengan Asnaf Fakir Miskin ini dan pemohon tersebut telah pun melakukan perkara-perkara untuk meminjam duit kepada penduduk-penduduk kampung.

Yang menjadi permasalahan kaola mengenai perkara ini: Adakah permohonan MUIB ini akan memakan masa yang begitu panjang seperti mana

yang telah kaola fahami bahawa untuk menerima keputusan sukacita dan dukacita akan memakan masa selama 6 hingga 8 bulan.

Kaola juga ingin bertanya: Berapa ramaikah pemohon yang ada pada masa ini menghadapkan permohonannya kepada MUIB ini?. Sekian terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih kepada Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Osman @ Othman dan Yang Berhormat Pengerusi.

Untuk menjawab soalan-soalan sebanyak beberapa perkara. Kaola mencatat sama ada tepat ataupun kurang tepat adalah berdasarkan jawapan kaola sekadarnya nanti Yang Berhormat Pengerusi:

1. Mengenai masjid baharu di kawasan Mengkubau dan Meragang disebutkan tadi disambut baik. Memang ada peruntukan yang dahulu tahun ini. Soalan-soalannya adakah rancangan untuk menenderkan Tabung Dana untuk mempercepatkan projek di kedua-dua buah masjid tersebut ataupun di kawasan perumahan yang memerlukan masjid akan dipercepatkan supaya ia dimasukkan dalam Tabung Dana Masjid.

Kedudukannya sudah jelas. Peruntukan yang diberikan untuk enam (6) buah masjid itu adalah tetap komitmen kerajaan. Manakala Tabung Dana Masjid adalah

bertujuan membawa orang ramai menanam saham akhirat.

Tabung Dana Masjid akan menumpukan kepada masjid-masjid yang patut dibaharui ataupun masjid-masjid yang memerlukan pembesaran dan sebagainya.

Adapun mengenai rancangan di kawasan-kawasan perumahan adalah termasuk dalam rancangan di bawah perbelanjaan kerajaan, *إِنْ شَاءَ اللَّهُ* dengan peruntukan yang ada sekarang ini, projek yang sudah dimulakan di peringkat pelannya dan akan dimuktamadkan ialah Masjid Baharu Mengkubau dan akan ditenderkan sedikit masa lagi. Mudah-mudahan ia akan disiapkan dalam jangka masa 20 bulan atau 24 bulan.

Begitu juga masjid-masjid yang lain, bukan sahaja Masjid Meragang tetapi juga masjid-masjid yang dalam rancangan kemajuan itu akan dapat diteruskan dengan memulakan *design*nya kerana tapak-tapak bagi pembinaan masjid tersebut sudah pun ada;

2. Mengenai Masjid Setia Ali, Pekan Muara yang keadaannya dilanda banjir bertalu-talu, apakah sejauh ini yang dibuat oleh Kementerian Hal Ehwal Ugama dalam perkara ini. Kementerian mengambil perhatian mengenai kebanjiran tersebut. Kebanjiran terjadi disebabkan oleh perkembangan pembangunan di sekitar kawasan berkenaan.

Ia di luar kuasa Kementerian Hal Ehwal Ugama ataupun masjid sendiri untuk menahan kebanjiran yang berlaku. Walau bagaimanapun, diusahakan bersama dengan pihak-pihak yang berkenaan dan *stakeholders* yang lain. Termasuk mengenai Masjid Setia Ali ini iaitu bagaimana untuk membesarkannya kerana didapati tidak dapat menampung jumlah jemaah yang hadir.

Kesimpulannya, Masjid Setia Ali tidak perlu dibesarkan kerana dengan *architecture*nya yang unik. Jika silap membesarkannya akan mengubah seni bina masjid tersebut, jadi biarlah diperbaiki sahaja keadaannya seperti menara dan segala-galanya termasuklah juga mengecat masjid itu dan ini adalah perancangan masa hadapan untuk memperbaiki keadaan masjid.

Soalan ini juga berhubung kait dengan soalan; adakah pembinaan masjid di Pulau Muara Besar? Yang Berhormat sebutkan juga tadi. *اللَّهُمَّ* baru-baru ini Kementerian Hal Ehwal Ugama telah dimaklumkan bahawa memang ada tapak masjid untuk dibina di kawasan Pulau Muara Besar.

Kalau ada rancangan untuk membangun masjid yang kedua bagi Pekan Muara, kalau sekiranya Pulau Muara Besar itu termasuk kawasan Pekan Muara maka di sanalah nanti akan dibangunkan. Ini dengan sendirinya menggantikan surau

sementara yang ada dan sudah setentunya akan mengambil kira juga keadaan industri seperti kawalan keselamatan dan sebagainya. Kitani tunggulah nanti perkembangan Masjid Setia Ali yang akan diperbaiki dan perkembangan untuk membina sebuah masjid baharu di Pekan Muara sama ada ia akan diletakkan di Pulau Muara Besar atau di suatu kawasan lain di daratan.; dan

3. Apakah sejauh ini dibuat kebersihan masjid di seluruh negara dan pengurusannya? Didapati pada keseluruhannya Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed, kebersihan masjid adalah kurang memuaskan dan jika pada penilaian markah berkemungkinan di bawah 50% dan ada baiknya dikendalikan secara konsortium bagi seluruh negara atau di daerah-daerah mengikut zon-zon tertentu."

Pemikiran seperti ini belum dapat abiskaola pertimbangkan kerana usaha-usaha untuk kebersihan masjid ini sememangnya untuk kita perbaiki bersama khusus bagi kebersihan dalaman (dalam masjid). Bukanlah kerajaan melalui Jabatan Hal Ehwal Masjid, Kementerian Hal Ehwal Ugama tetapi ia adalah tanggungjawab bersama dan juga jemaah. Jemaah itu dalam erti kata sekarang diurus oleh Jawatankuasa Takmir Masjid.

Cubalah Jawatankuasa Takmir Masjid mencari ikhtiar apa caranya. Pertama, mendidik orang dalam penggunaan air seperti berwudu atau

menggunakan tandas. Di samping itu, pihak-pihak teknikal yang *men-design* tempat berwudu dan tandas-tandas masjid supaya mengurangkan kemungkinan 'lakah' ataupun 'bau' dan sebagainya.

Semua itu dalam bidang kuasa teknikal dan janganlah pihak Jemaah Takmir Masjid terburu-buru untuk menyerahkan tanggungjawab tersebut kepada Jabatan Hal Ehwal Masjid sedangkan Jabatan Hal Ehwal Masjid diketahui, Yang Berhormat sendiri mengakui ada menggaji orang. Orang yang digaji ini pun *performancenya* pun tidak diketahui.

Jadi, itu masih lagi suatu usaha untuk meningkatkan *performance* ini jangan terus-menerus orang yang misalannya kalau boleh dikontrakkan pun misalannya belum tahu juga *performancenya* macam itu. Satu orang yang digaji, yang kedua pengawasan ke atasnya tidaklah pegawai-pegawai Jabatan Hal Ehwal Masjid akan 24 jam setiap waktu berada di masjid-masjid bagi mengawasi pekerja-pekerja ini. Yang dapat mengawasi adalah jemaahnya dan mendapati keadaan masjid pada hari itu ialah jemaah tadbir, pegawai-pegawai, Imamnya dan sebagainya.

Hal ini baiklah sama-sama kitani fikirkan secara *realistic* bukan semata-mata terus-terus mengatakan keadaan masjid tidak memuaskan, kalau bukan diserahkan kepada orang lain, tidak lagi percaya kepada kerajaan, tidak lagi percaya kepada keupayaan Jemaah Takmir

Masjid. Ia sangat mendukacitakan bagi kaola.

Seterusnya, ialah penuntut agama istimewa yang autisme termasuk dalam OKU barangkali. Tidak termasuk. Mereka ini belajar kalau mengikut pengalaman keluarga, Yang Berhormat Pengerusi, mereka ini belajar diserapkan ke dalam pendidikan umum tidak disisihkan jadi *performancenya* akan dikira bagaimana setakat mana pencapaiannya. Kalau di sekolah swasta seperti *JIS* dan *ISB*, dikehendaki lagi *parents* membayar elaun bagi orang pendamping. Kalau sekolah kerajaan, tidak ada syarat-syarat sedemikian tetapi *parents* berusaha untuk menyediakan juga pendamping itu. Mereka ini diserapkan dalam sekolah dalam pendidikan persekolahan umum, tidak diasingkan. Itu mengikut berdasarkan kepada pengalaman keluarga dalam hal ini.

Adakah gru-guru agama mencukupi untuk mereka ini? Kalau setakat ini ia berada di sekolah umum yang mengadakannya, seperti kalau di Sekolah Yayasan Sultan Haji Hassanal Bolkiah ada sekolah agamanya. Tentulah ada guru agama termasuk mereka ini adalah dikira sebagai murid. Tetapi, kalau di sekolah-sekolah umum yang bukan sekolah agama terpaksa ibu bapa menghantar, memasukkan anak-anak mereka ini ke sekolah agama.

Di bawah Akta Pendidikan U gama, ibu bapa yang beragama Islam, rakyat dan *permanent resident* atau penduduk tetap hendaklah dikehendaki atau berkewajiban menyekolahkan anaknya yang berumur 7 tahun sehingga 12 tahun di sekolah agama. Ertinya bersekolah agama bukan mengikut pendidikan agama. Sekolah-sekolah ini bukan kalau mereka autisme *OKU* mereka adalah diserapkan dalam pendidikan biasa.

Mengenai perkembangan di Pulau Muara Besar sudah dijawab sekali arung dengan keadaan Masjid Setia Ali. Apakah ada perancangan masjid baharu? Memang sudah kaola makluman ada perancangan untuk membuat sebuah masjid baharu di Pekan Muara sama ada di Pulau Muara Besar yang sedia ada tapaknya di sana ataupun di daratan.

Mengenai permohonan Asnaf, menyambung sebenarnya ni, kaola bertanya apa yang ditanyakan oleh Yang Berhormat ada menyebut memohon ini, berhutang ke arah orang kampung dan sebagainya. Kaola memikirkan tadi tidak ada kecukupan, jadi nampaknya bukan masalah tidak kecukupan sahaja, tetapi kerana lambat menunggu keputusan. Keputusan 4 hingga 6 bulan itu barangkali jarang jua berlaku Yang Berhormat Pengerusi kalau dalam 2 bulan perkara itu adalah.

Ini bergantung pada bagaimana orang ini mempunyai hubungan menghadapkan permohonannya kepada pihak yang berkenaan zakat. Bagaimana

apabila ia menghantar permohonannya, menyambung misalannya ia akan habis pada pada hujung tahun misalannya. Jadi, diatitkan untuk menyambung 3 bulan sebelum itu. Permohonan itu akan diteliti, disiasat semula kalau misalannya ia layak disambung sepenuhnya sepertimana yang ada ataupun didapati ada pertambahan lagi kepada keperluan-keperluannya atau didapati berkurang. Semua itu berkehendakkan penyiasatan.

Ini penting diketahui bahawa penyiasatan yang sangat teliti berhubung dengan wang zakat ini kerana ia adalah wang zakat. Ada orang yang berhak yang ditentukan, dikhuatiri orang yang tidak berhak mendapat daripada orang-orang yang berhak. Sangat telitilah. Memang birokrasi kitani ini selalunya menjadikan asbab dalam pelayanan kepada orang ramai Yang Berhormat Pengerusi. Usaha kitani ialah diketahui Ahli-Ahli Yang Berhormat memang mengetahui kerajaan dari semasa ke semasa memperbaiki malah dalam titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, semasa pembukaan Majlis Persidangan ini pun ialah untuk memperbaiki pelayanan kerajaan terhadap orang ramai dalam erti kata termasuk hal seperti ini. Biskaola akan cuba memperbaiki birokrasi dalam perkara ini Yang Berhormat **إِنْ شَاءَ اللَّهُ** Pengerusi.

Diucapkan terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.

**Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

1. Kaola ingin merujuk semula kepada soalan Yang Berhormat Awang Haji Emran bin Haji Sabtu tadi iaitu mengenai *e-Kubur*. Kaola sendiri menyokong dan melihat ia sebagai satu cara untuk memudahkan pengurusan jenazah terutama sekali apabila berlakunya insiden-insiden seperti tanah susur di kawasan tanah perkuburan bahawa keluarga jenazah boleh dimaklumkan dengan lebih cepat bukannya mengharapkan mesej tular. Di samping itu, syarikat pengurusan jenazah dan juga legasi kematian juga sudah wujud yang mungkin berperanan dalam membantu dan bekerjasama dengan pihak kementerian untuk menjalankan inisiatif ini.;
2. Kaola ingin merujuk kepada Kod Akaun - 005-002. Seperti yang kita sedia maklum, Universiti Islam Sultan Sharif Ali memang sudah lama menerima kemasukan pelajar dari luar negeri. Kaola ingin mengetahui, apakah ia dalam strategi Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk membuka institusi di bawah kementerian tersebut untuk menerima pelajar-pelajar dari luar.

Sebagai contoh, sekarang Institut Tahfiz Al-Quran Sultan Haji Hassanal Bolkiah sudah menawarkan Diploma Aliyah Qiraat namun ia cuma ditawarkan bagi rakyat dan bagi penduduk tetap Negara Brunei Darussalam.

Negara kita sudah banyak menghasilkan qari dan qariah antarabangsa dan ini mungkin menjadi satu tarikan bagi pelajar di luar negara untuk mempelajari teknik-teknik Brunei. Ia juga boleh dijadikan sebagai salah satu cara untuk mempromosikan *Islamic Tourism* apabila kursus panjang ataupun pendek dapat ditawarkan bagi menarik orang luar.; dan

3. Kod Akaun - 1116. Pada zaman sekarang, wanita kebanyakannya bekerja dan tidak semua tempat bekerja menyediakan tempat sembahyang. Kaola cuma ingin mencadangkan agar reka bentuk masjid supaya selaras dari segi kemudahan bagi jemaah wanita. *Accessibility* di setiap masjid bagi jemaah wanita adalah berlainan. Ada yang sangat baik di situ tempat jemaah wanita tertutup atau terlindung apabila memasuki tandas dan mengambil air wudu dan ada juga yang terbuka yang ia berkongsi dengan tempat lintasan laluan jemaah lelaki. Ada juga yang tidak sesuai bagi jemaah wanita yang menggunakan tongkat kerana perlu menaiki tangga dan ada juga yang tangganya gelap dan mungkin tidak selamat. Diharap para arkitek jangan

lupa memikirkan jemaah wanita apabila mencadangkan reka bentuk masjid.

Sekian terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih kepada Yang Berhormat Dayang Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.

Mengenai e-Kubur ini, masa kitani berehat Yang Berhormat Pengerusi kaola merujuk kepada kerabat kerja di Kementerian Hal Ehwal Ugama, harta Bahagian Bangunan dan Pemeliharaan tidak dapat mengesan apa sebenarnya, jadi ada andaian-andaian ialah ada projek kementerian pada beberapa tahun dahulu adalah untuk menyusun perkuburan bagi perkuburan-perkuburan baharu.

Dalam penyusunan itu, mungkin barang kali yang disebut e-Kubur supaya yang dikubur di sana didaftarkan dan diketahui tempatnya dengan bernombor dan sebagainya. Kalau maksudnya e-Kubur ini untuk membuat data, maksudnya tentulah akan difikirkan, Yang Berhormat Pengerusi sejauh mana keupayaan pada masa kini.

Untuk itu, supaya diselaraskan dengan apa yang dihasratkan dalam rancangan awal supaya kubur-kubur baharu akan tersusun dengan ada pendaftaran tertentu dan yang kedua supaya tempatnya diketahui bukan sahaja oleh waris-warisnya pada masa ini tapi pada

masa akan datang. Perkara ini akan dilihat oleh kementerian bagaimana mungkin generasi saya di kementerian, usia saya tidak mengetahui perkara ini dan banyak juga di belakang saya ini tidak mengetahui, mungkin 'mengakas-ngakas' lah siapa yang tahu apa kedudukannya. Tapi kalau ia dihubungkan dengan susunan semula perkuburan yang baharu, itu benar dan ditambah dengan supaya ada data-data secara e-Kubur dinamakan maka mungkinlah akan difikirkan selanjutnya.

Yang kedua mengenai UNISSA di bawah Kementerian Pendidikan. Sudah menawarkan, tinggal lagi KUPU SB dan Institut Tahfiz Brunei, apa maksudnya ini. Belum menawarkan atau menerima pelajar-pelajar luar negeri yang ada faedahnya kalau kita menerima mereka itu belajar di sini, sekurang-kurangnya yang disebutkan oleh Yang Berhormat dari segi *tourism*. Pada masa ini, KUPU SB sedang menimbang hal sedemikian itu, belum ada keputusan tetap, memang sudah ada perancangan KUPU SB untuk menerima pelajar-pelajar dari luar negeri dan memang ada permohonan, permintaan tapi belum ada ketetapan dan keputusan yang tetap.

Mengenai Institut Tahfiz Brunei, memang juga sesuai untuk pelajar-pelajar luar negeri mengikutinya. Pernah ada pelajar luar negeri yang memohon tetapi ia tertaklukkan kepada persyaratan, pertama sekali lulus ujian masuk (*entrance examination*) kerana tarafnya itu. Yang kedua mengenai umur. Jangan lupa kita pernah menawarkan kepada Sabah dan Sarawak untuk masuk

ke Institut Tahfiz Brunei, tapi mereka tidak tahu menghantar kanak-kanak 'damit', menghantar orang sudah dewasa jadi kesesuaian itulah yang tidak dapat menjadikannya sedemikian. Pelajar-pelajar luar yang belajar di KUPU SB ataupun di UNISSA, kalau di Institut Tahfiz Brunei ialah kalau ada pelajar-pelajar dari anak-anak, pegawai-pegawai kontrak yang berkhidmat dengan kerajaan. Sama jua macam di sekolah agama atau di sekolah Arab semuanya itu kitani terima dan tiada yang kita kecualikan dengan apa pun.

Kemudahan masjid untuk wanita, memanglah masjid-masjid baharu diketahui ada kemudahan-kemudahan itu. Ada jua tidak ada, misalannya laluan yang lelaki sama dengan perempuan, cuma akan dilihat dan kaola sangat menghargai seruan bukan ditujukan kepada biskaola Yang Berhormat Pengerusi, ditujukan kepada arkitek-arkitek yang merancang pembinaan pelan-pelan masjid supaya mengambil kira perkara seumpama ini, terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin.

**Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin:** Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih atas izin yang diberikan kepada kaola.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ Yang Berhormat Ahli-Ahli Yang Berhormat Kaola sukacita juga untuk mengambil bahagian dan memberikan soalan-soalan ringkas sahaja.

1. Kod Akaun Tajuk 004 - 002 - Khidmat Nasihat Keluarga. Yang Berhormat Pengerusi, sebagaimana yang abiskaola sudah maklum bahawa penyebaran dakwah dan syiar Islam di Kementerian Hal Ehwal Ugama tidak dapat disangkalkan lagi memang sentiasa aktif dan sebagai buktinya setiap tahun bertambahnya keluarga-keluarga mualaf di negara kita ini.

Walau macam manapun, keluarga-keluarga mualaf ini harus jua ada satu bimbingan. **اللَّحْمَدُ لِلَّهِ** dan dalam perkara itu kita tidak jua sunyi dengan masalah-masalah telah dihadapi oleh keluarga-keluarga mualaf seperti keluarga-keluarga mualaf suami isteri dan anak yang bermasalah seperti perceraian dan sebagainya. Jadi perkara ini, harus juga diambil perhatian kerana mualaf ini mungkin sahaja anak-anaknya bercerai-berai itu dikhuatiri kurang pendidikan dari segi keagamaan menyebabkan dikhuatiri tergelincir daripada akidah Islam, pengajaran Islam. Jadi, perkara ini tidak hairan bahawa perceraian itu ada dalam kalangan orang-orang mualaf dan apa yang harus dibuat ialah bagaimana untuk menangani supaya tidak ada terjadi tergelincirnya akidah ataupun anutan itu. Apakah ada unit yang boleh mengawal nikah cerai keluarga orang-orang mualaf ini supaya akan dapat kepastian untuk menangani perkara itu?;

2. Kaola sukacita ingin bertanya jua mengenai anak-anak yatim.

Di negara kitani, pada setiap tahun akan memberikan sumbangan-sumbangan kepada anak-anak yatim terutama sekali apabila tiba bulan Ramadan dan Aidilfitri. Ada sumbangan yang diberikan kepada anak-anak yatim yang sebenar tetapi ada juga anak yatim yang berbeza dengan anak yatim yang sebenar tetapi ia dipanggil juga anak yatim. Kalau mengikut dalam Al-Quran, anak-anak yatim itu tidak ada 'indung bapanya'. Jadi apakah anak yatim yang semacam ini boleh dicadangkan suatu nama yang membezakan umpamanya mungkin sahaja "anak di luar pengesahan" dan sebagainya. Mohon pencerahan daripada Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama dalam perkara ini.

Sekian sahaja Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Terima kasih Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin. Terima kasih juga kepada Yang Berhormat Pengerusi. Kaola melanjutkan jawapan ini Yang Berhormat Pengerusi.

Secara ringkas adakah unit khusus untuk mengenai perceraian dalam kalangan orang mualaf dalam erti kata unit khusus dalam khidmat nasihat. Setakat ini, memang tidak ada Yang Berhormat Pengerusi. Mengenai khidmat nasihat keluarga dari segi rumah tangga dan sebagainya itu umum, mualaf dan

bukan mualaf. Cuma ada hubungannya dengan akidah ini, tergelincir akidah. Ia mungkin bukan secara khusus mengenai perceraian tetapi mengenai pendidikan, pemahaman agama dalam kalangan orang mualaf.

Ini barangkali yang patut diambil kira sama dalam memasukkan isi kursus-kursus kepada mualaf-mualaf itu. Selain amalnya, akidahnya ialah juga cara berumah tangga dan sebagainya. Mungkin benar sebagaimana Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin Haji Mumin timbulkan tadi, kemungkinan antara mereka ini seorang teguh imannya, seorang tidak. Bukannya macam orang kita, iman berlebihan berkurang itu dalam erti kata pagi mungkin kita kurang, tiba-tiba petang bertambah, esok kurang. Itu biasa kita dalam lingkungan yang beriman, seumpamanya itu. Tapi, mereka dalam lingkungan orang yang masih rapuh imannya ini perlu berhati-hati dan kerana itulah kursus pengertian Islam yang dibawa dalam kursus-kursus pemahaman amali Islam. Kursusnya pun juga istilah mengambil kira faktor-faktor ataupun hal-hal yang seumpama ini. Kaola mengucapkan terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

Sumbangan kepada anak yatim. Anak yatim macam mana. Lebih 2 tahun yang lalu, sebelum lantikan Ahli-Ahli Yang Berhormat sekarang ini, daripada Ahli Yang Berhormat yang dahulu. Pada masa itu, timbul mengenai hukum mengapa kanak-kanak yang di luar perkahwinan yang didaftarkan secara anak itu tidak ada bapanya, dikira anak

yatim. Hukum telah menetapkan dari segi fatwa ia dikira anak yatim.

Tetapi, jika menamakan mereka mengikut belum ada yang sesuai yang kira-kira tidak menimbulkan stigma kepada keluarga Yang Berhormat Pengerusi.

Ini penting juga. Kita menamakan sesuatu apa-apa sehingga kita menjadikan apa dosanya anak-anak itu. Kita selalu melihat diri kitani, tapi lihat nanti macam mana kepada orang yang berkenaan. Hal-hal macam inilah kita kena berhati-hati Yang Berhormat Pengerusi. Kaola mengucapkan terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Menteri Pendidikan.

**Yang Berhormat Menteri Pendidikan:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. Izinkan kaola akan memberikan sedikit jawapan mengenai soalan tentang Pusat Penyelidikan Halalan Tayyiban di UNISSA yang telah disoal oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu. Dikongsikan bahawa Pusat Penyelidikan dan Halalan Tayyiban di UNISSA telah ditubuhkan pada 29 April 2017 yang memfokuskan kepada penyelidikan komprehensif mengenai isu-isu semasa berkaitan halal dan juga penawaran program-program akademik kepada peringkat Ijazah

Sarjana Muda hingga kedoktoran ataupun Doktor Falsafah.

Pada masa ini, pusat ini menawarkan beberapa program iaitu seperti *Bachelor of Halal Science, Masters of Halal Management, Masters of Halal Laws, PHD in Halal Management* dan *PHD in Halal Laws*. Pengambilan pertama telah mula diterima pada Ogos 2018 yang lalu. Menyentuh kepada kajian pula, beberapa kajian telah dilaksanakan seperti *Halal Business Excellenct* bersama *University Islam Science Malaysia, Halal Standard in Brunei Darussalam and Malaysia*. Pemakanan halal mengikut Mazhab Syafie dan *Halal Education for Global Reach*.

Dalam pada itu, semenjak penubuhan pusat ini beberapa universiti luar seperti Universiti Putera Malaysia, Universiti Teknologi Mara, dan *Osaka University* telah menghantar pelajar-pelajar mereka untuk membuat latihan berkaitan halal di pusat ini. Di samping itu juga, seorang pelajar *PHD* di pusat ini telah menjalani satu penempatan selama satu bulan di *Osaka University* bagi pendedahan lanjut tentang penyelidikan.

Pihak UNISSA juga ada menawarkan khidmat konsultasi dan kursus pendek profesional untuk orang awam terutama pengusaha tempatan sebagai contoh kesedaran halal dalam penyediaan makanan. Adalah harapan semua ini akan dapat menyumbang kepada hasrat menjadikan Negara Brunei Darussalam sebagai sebuah *HUB Halal Global*. Sekian dikongsikan Yang Berhormat Pengerusi. Terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat. Silakan Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama:** Kaola akan menambah jawapan kaola yang meliputi soalan Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Osman @ Othman berhubung berapakah bilangan penerima zakat yang diterima oleh Majlis Ugama Islam Brunei. Kalau mengikut nota yang ada di tangan kaola ini, permohonan kategori baharu saja bagi tahun 2018 sebanyak 742 pemohon, kategori menyambung, mengulang 1692 orang. Kemudian yang bekala-kala ada 680 orang, berjumlah 3114 orang. Dari jumlah ini, permohonan, Yang Berhormat Pengerusi, bilangan orang dalam tanggungan sekian ada dalam datanya, Yang Berhormat Pengerusi.

Jadi semua ini, menunjukkan bahawa borang-borang permohonan yang akan dikaji itu menghendaki diteliti setiap hari bekerja Yang Berhormat Pengerusi. Tempoh menerima borang, menyiasat, kemudian membawanya kepada pemesyuaratan, hasil daripada penyasiatan dan keputusan mesyuarat pada hari itu untuk dilaksanakan, diberitahu kepada orang yang empunya. Kalau permohonan baharu, misalannya ialah untuk menentukan kalau ia sudah diberi, diminta untuk memberikan nombor akaunnya kerana akan masuk ke dalam akaunnya. Kalau ia permohonan lama pun akan diminta juga untuk mengesahkan apakah masih akaunnya yang sama atau macam mana.

Semua sekali ini akan diuruskan secara beroperasi. Itulah yang menjadikan sedemikian itu. Tapi, bukanlah tujuan ertinya melambat-lambatkan. Ini tidak ada sebarang tujuan atau cara kerja lambat dan keupayaan dari segi bahagian kewangan di Majlis Ugama Islam Brunei berapa saja misalnya, Bahagian Kewangan untuk menyediakan dan sebagainya. Bukan perkara ini semata-mata Yang Berhormat Pengerusi, melibatkan jua *accounting* dan sebagainya.

Kalau Yang Berhormat Pengerusi akan mengundi barangkali dapat mengundi dengan pengecualian jawapan soalan pada Yang Berhormat Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad yang kaola diberikan, Yang Berhormat Pengerusi tapi kaola terpaksa juga merujuk kepada pihak yang berkenaan untuk mendapat keyakinan jawapan yang boleh diberikan.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat kita telah pun mendengar soalan-soalan yang telah dikemukakan oleh Ahli Yang Berhormat dan juga beberapa cadangan baik yang telah dikemukakan oleh mereka, maka soalan-soalan tersebut telah pun dijawab dengan jelas oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama dan juga Yang Berhormat Menteri-Menteri yang terlibat, maka saya kira cukuplah sudah perbincangan kita mengenai Tajuk Kementerian Hal Ehwal Ugama ini.

Jadi, sebagaimana lazim kita akan mengundi sama ada Tajuk ini kita luluskan atau sebaliknya. Jadi bagi Ahli-Ahli yang bersetuju supaya Tajuk

Belanjawan ini diluluskan, sila angkat tangan.

**(Semua Ahli mengangkat tangan tanda bersetuju)**

Nampaknya semua Ahli bersetuju maka Kementerian Hal Ehwal Ugama diluluskan.

**Yang Dimuliakan Jurutulis:** Tajuk SJ01A - Kementerian Hal Ehwal Ugama dijadikan sebahagian daripada Jadual. Kementerian Pembangunan bagi Tajuk SK01A hingga Tajuk SK08A.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita akan mula membincangkan Kementerian Pembangunan. Sebagaimana lazimnya, sebelum Tajuk ini dibincangkan dengan teliti dan dibahaskan, saya ingin memberikan peluang kepada Yang Berhormat Menteri Pembangunan untuk membuat ucapan pendahuluan atau mukadimahya mengenai Belanjawan Kementerian Pembangunan ini.

Saya persilakan Yang Berhormat Menteri Pembangunan.

**Yang Berhormat Menteri Pembangunan:** بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

dan salam sejahtera.

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terima kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi kerana memberi peluang bagi kaola untuk

mengongsikan bersama di Dewan yang mulia ini mengenai hala tuju Kementerian dalam membentangkan Belanjawan Kementerian Pembangunan Tahun Kewangan 2019/2020.

Lebih dahulu kaola dengan penuh hormat dan takzim menjunjung kasih setinggi-tingginya kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas pengurniaan titah baginda pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 07 Mac 2019.

Fokus Kementerian Pembangunan bagi tahun 2019/2020 mendukung tema belanjawan 'Pelaburan Untuk Masa Depan' adalah selaras dengan Rangka Dasar dan Pelan Strategik Kementerian Pembangunan 2018/2023. Rangka Dasar dan Pelan Strategik ini merupakan perancangan *comprehensive* Kementerian Pembangunan yang menggariskan hala tuju dasar dalam bidang-bidang yang diberi keutamaan dan seterusnya menyediakan susun atur strategi dan pelaksanaan yang rapi dari aspek perancangan guna tanah, penyediaan pembangunan *infrastructure* dan pengurusan alam sekitar supaya ia berganding rapat dengan perkembangan sosioekonomi negara selaras dengan tugas dan tanggungjawab yang telah diamanahkan kepada Kementerian Pembangunan ini ke arah merealisasikan Wawasan Brunei 2035.

Peruntukan Kewangan 2019/2020. الْحَمْدُ لِلَّهِ  
bagi Tahun Kewangan 2019/2020 cadangan peruntukan bagi Kementerian Pembangunan dan jabatan-jabatan di bawahnya yang telah disokong adalah berjumlah \$218.38 juta yang pecahannya adalah seperti berikut:

1. Sebanyak \$97.47 juta disediakan untuk Gaji Kakitangan dan \$120.91 juta untuk Perbelanjaan Berulang-Ulang manakala sejumlah \$438.2 juta telah diperuntukan di bawah Perbelanjaan Kemajuan Negara Ke-11 bagi meneruskan pelaksanaan projek-projek *infrastructure* yang sedang dan akan dilaksanakan seperti yang dirancang.

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kutipan hasil dan Tunggakan. Seterusnya kaola ingin menekankan komitmen Kementerian Pembangunan dalam mendukung usaha memperkukuhkan kedudukan kewangan kerajaan iaitu melalui pengurusan kutipan hasil dan perbelanjaan berhemah (*prudent spending*) dan *value for money*.

Sehingga Februari 2019 sejumlah \$78.2 juta iaitu 66.3% daripada anggaran hasil keseluruhan berjumlah \$111.3 juta telah dikutip. Usaha-usaha untuk meningkatkan hasil yang cekap akan diusahakan dengan adanya kemudahan-kemudahan teknologi dan sistem pembayaran *online* nanti. Manakala sejumlah \$532.8 juta iaitu 66% daripada keseluruhan peruntukan kewangan

2018/2019 telah dibelanjakan setakat ini.

Sektor guna tanah dan perancangan. Menyentuh mengenai perancangan dan penggunaan tanah. Teras utama kementerian ini ialah untuk memastikan perancangan dan penggunaan tanah adalah optimum untuk mengimbangi keperluan pembangunan sosioekonomi negara secara jangka panjang dengan pelaksanaan perkara-perkara berikut:

- i. Kajian semula kepadatan tanah (*land density*) bagi perumahan di seluruh negeri. Kepadatan tanah secara umumnya disukat dari jumlah unit perumahan yang dibenarkan untuk dibina bagi satu plot atau kawasan. Sebagai misalan kepadatan 12 *per acre* tanah yang berkeluasan 1 ekar akan dibenarkan untuk membina unit perumahan sehingga 12 unit sahaja.

Kawasan-kawasan yang berpotensi untuk kemajuan berkepadatan tinggi khususnya di kawasan perbandaran telah dikenal pasti dan kepadatan tanah (*land density*) telah dinaikkan kepada 28 hingga 40 unit *per acre*. Pusat bandar utama akan mempunyai kepadatan tanah yang tertinggi diikuti dengan kawasan-kawasan di sekitar pusat bandar dan kawasan-kawasan di pinggir pusat bandar yang berkepadatan sederhana tinggi. Dengan perubahan kepadatan tanah yang

baharu ini penggunaan tanah yang lebih optima akan dapat dicapai.

Di samping itu ia akan dapat mengelakkan penularan bandar (*urban sprawl*) di kawasan yang tidak perlu (*unnecessary*). Secara tidak langsung perubahan ini akan mencapai pembangunan mampan memandangkan sumber tanah di negara ini adalah terhad.;

- ii. *Strata title*. Bertujuan untuk membolehkan pemilikan harta tanah berupa unit-unit dalam bangunan di negara ini termasuk keperluan bagi pengurusan aset bangunan secara lebih teratur melalui *strata cooperation* telah mula dikuatkuasakan pada Julai 2009. Setakat ini 3 bidang tanah telah didaftarkan dengan pemilikan strata yang menghasilkan pengeluaran 138 keping geran hak milik strata.

Sehingga bulan Januari 2019 sebanyak 67 permohonan telah diterima untuk pengeluaran geran hak milik strata yang 32 permohonan daripadanya telah pun dipertimbangkan untuk pengeluaran geran strata.;

- iii. Penubuhan dan pelantikan ahli-ahli bagi 2 buah Lembaga iaitu Lembaga Penilai dan Ejen Harta Tanah Brunei Darussalam (*Board of Valuers and Estate Agents BOVEA*) dan Lembaga Pemaju

- Perumahan (*Board of Housing Developers*) telah pun mendapat perkenan Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. Ia bertujuan untuk mengawal selia penilai dan ejen-ejen harta tanah dan pemaju-pemaju perumahan di negara ini bagi kepentingan dan perlindungan orang ramai khususnya kepada pembeli-pembeli harta tanah.
- iv. Menyejahterakan kehidupan rakyat. Teras utama di dalam usaha untuk mensejahterakan kualiti kehidupan rakyat ialah memastikan kemudahan-kemudahan awam adalah pada tahap yang bersesuaian. Ke arah itu Kementerian Pembangunan akan memberikan perhatian berat untuk memastikan infrastruktur alam seperti rangkaian jalan raya, bekalan air bersih, saluran, pembedungan dan juga keadaan persekitaran diurus dan dipelihara secara teratur. Sektor-sektor yang tetap menjadi fokus utama kementerian ini ialah perumahan, bekalan air, isu kebersihan dan rangkaian jalan raya;
- v. Perumahan Negara. Kementerian Pembangunan akan terus berusaha untuk menyediakan perumahan yang bersesuaian bagi yang memerlukan bantuan untuk memiliki dan mendiami perumahan melalui Perancangan

Perumahan Negara dan mendukung sasaran kadar pemilikan rumah, *home ownership rate* pada kadar 85% menjelang tahun 2035.

Sehingga kini, kadar pemilikan rumah ialah 65%. الْحَمْدُ لِلَّهِ dengan adanya peruntukan sebanyak \$39.24 juta yang disediakan di bawah RKN11 bagi Tahun Kewangan 2019/2020 dan dengan harga rancangan keseluruhan sejumlah \$265 juta, 2 buah projek utama bagi penyediaan lebih 2 ribu Unit Perumahan di Perumahan Kampung Lugu dan Perumahan Kampung Tanah Jambu akan dilaksanakan.

Selain itu, Kementerian Pembangunan dan Kementerian Kewangan dan Ekonomi II juga bekerjasama mengkaji mekanisme kewangan *alternative* termasuk kaedah perkongsian alam swasta atau *Private Public Partnership (PPP)* bagi penyediaan lebih banyak perumahan untuk memenuhi keperluan perumahan masa kini dan masa akan datang.

Mekanisme *alternative* ini juga berhasrat untuk mengurangkan kos pembiayaan Program Perancangan Perumahan Negara secara jangka panjang. Melalui Jawatankuasa *Housing Focus Group (HFG)*, antara inisiatif utama pembaharuan yang

dirancang ialah penelitian bagi pengalihan Jabatan Kemajuan Perumahan menjadi Badan Berkanun (*secara revote*) bertujuan untuk mensiapsiagakan jabatan ini dengan pembaharuan-pembaharuan mekanisme penghasilan perumahan-perumahan dengan penglibatan dan pelaburan pihak swasta melalui *PPP* dan perancangan estet perumahan berkonsepkan *township*.

Pensejajaran program-program bantuan perumahan yang diungkayahkan oleh pelbagai agensi kerajaan untuk menyediakan program bantuan yang inklusif bagi yang memerlukan dan mengelakkan duplikasi yang merugikan kerajaan dan pihak-pihak yang menghulurkan bantuan dan meneliti serta mereviu persyaratan bagi kelayakan untuk mengikut Rancangan Perumahan Negara (RPN) bagi memastikan ia akan dimanfaatkan kepada golongan kepada orang-orang yang benar-benar memerlukan bantuan perumahan;

- vi. Bekalan air. **الْحَمْدُ لِلَّهِ** rakyat dan penduduk di negara ini dapat menikmati bekalan air bersih melalui infrastruktur dan rangkaian air yang disediakan di seluruh negara.

Bagaimana penggunaan air bersih di Negara Brunei Darussalam adalah masih yang tertinggi dalam kalangan di negara-negara *ASEAN* iaitu 380 liter seorang sehari. Kementerian Pembangunan ingin menyarankan kepada semua pihak untuk turut bekerjasama dalam usaha sama mengelakkan pembaziran air yang secara langsung akan mengurangkan penggunaan air dan kos bagi penghasilan air bersih.

Ke arah itu, Kementerian Pembangunan akan melaksanakan beberapa inisiatif yang dijangka akan membantu dalam usaha untuk mengurangkan pembaziran air seperti pengenalan *Unified Smart Metering Solutions* iaitu sistem pengurusan bil penggunaan air dan elektrik yang menggunakan kaedah prabayar yang dijangka akan mula diperkenalkan pada tahun 2019 ini secara berperingkat-peringkat seperti yang dinyatakan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II semasa membentangkan Rang Undang-Undang Perbelanjaan Tahun Kewangan 2019/2020 pada hari Sabtu, 9 Mac lalu.

Perubahan tarif air yang akan dilaksanakan pada satu masa yang bersesuaian. Tarif baharu ini mengambil kira ia tidak akan

menyebabkan kesulitan dan beban yang tidak munasabah kepada masyarakat umum khususnya kepada penduduk yang berpendapatan rendah. Ia menumpukan usaha untuk mengurangkan pembaziran air.

Pada Tahun Kewangan 2019/2020 ini sejumlah \$26 juta diperuntukkan bagi membiayai program-program pengurusan dan pemeliharaan infrastruktur bekalan air di bawah Perbelanjaan Berulang-Ulang.

Selain itu, sejumlah \$19.8 juta juga telah diperuntukkan bagi pelaksanaan projek-projek di bawah RKN11 dengan harga rancangan keseluruhan sebanyak \$125 juta.

Loji Rawatan Air Agis-agis di Daerah Belait juga akan dinaikan taraf melalui peruntukkan di bawah RKN11 telah diluluskan dengan harga rancangan sejumlah \$30 juta bagi penghasilan tambahan 35 juta liter air sehari menjadikan jumlah penghasilan Loji Rawatan Air Agis-Agis kepada 70 juta liter sehari untuk menampung keperluan di kawasan berdekatan yang semakin meningkat.

Program bagi mengganti paip-paip air yang sudah lama *ageing* dan kerja-kerja pembaikan ke atas paip-paip mengalami kebocoran sentiasa diteruskan.

Peruntukkan sebanyak \$35 juta di bawah RKN11 dan peruntukkan bagi Tahun Kewangan 2019/2020 sebanyak \$11.7 juta telah diluluskan.

Program bagi meningkatkan bagi kapasiti penyimpanan air bagi memastikan penyimpanan air tangki-tangki yang berdaya tahan untuk memenuhi keperluan juga disediakan peruntukkan sebanyak \$5.25 juta pada Tahun Kewangan 2019/2020 dengan harga rancangan sejumlah \$30 juta di bawah Rancangan Kemajuan Negara RKN11.

Iaitu bagi pembinaan beberapa buah tangki simpanan air termasuk menaikkan taraf pam dan peralatan-peralatan. Selain daripada menghadapi isu gangguan bekalan air dan aset yang sudah lama (*ageing*), Jabatan Perkhidmatan Air mendapati kes-kes 'pemugut' dan kecurian peralatan sistem bekalan air semakin meningkat. Perkara ini sangat membimbangkan kerana ia bukan sahaja mendatangkan masalah bekalan air yang berterusan kepada orang ramai, bahkan satu kerugian besar pekerjaan dan memerlukan perbelanjaan yang banyak untuk membaik pulih.

Bagi memastikan pembekalan air negara yang berdaya tahan (*sustainable*) Kementerian

Pembangunan telah mengatur beberapa strategi bagi bekalan air berterusan untuk kegunaan domestik dan juga bagi menampung pertumbuhan industri dan ekonomi termasuklah pemantauan dan penyelarasan sistem secara berterusan.

Menjalankan kajian *water supply and demand* sehingga tahun 2035 dan seterusnya serta melaksanakan program-program pengurangan *non water revenue and RW*. Perancangan jangka panjang untuk memenuhi keperluan kapasiti penghasilan air bersih bagi Daerah Tutong dan Brunei-Muara ialah dengan membina sebuah lagi Loji Rawatan Air fasa ke-8 di Bukit Barun yang dijangka akan menghasilkan \$120 juta liter air sehari. Projek ini, akan dirancang akan dilaksanakan dalam tempoh Rancangan Kemajuan Negara ke-11;

- vii. Isu kebersihan dan alam sekitar. Seperti juga dengan negara-negara yang lain di rantau ini. Negara Brunei Darussalam tidak terkecuali daripada mengharungi cabaran dalam menempuh pembangunan dan alam sekitar yang mampan selaras dengan perkembangan ekonomi global yang tidak menentu pada masa ini.

Usaha melindungi dan memelihara alam persekitaran bukan hanya bergantung pada pihak kerajaan semata-mata. Penglibatan dari pelbagai pihak dan sektor memainkan peranan yang penting bagi sama-sama mendukung matlamat Wawasan Brunei 2035.

Untuk memastikan perlindungan alam sekitar dari aspek tanah, air dan udara adalah menjadi persyaratan untuk melaksanakan *environmental impact assessment (EIA)* bagi projek-projek yang berpotensi memberikan impak terhadap kualiti alam sekitar seperti yang tersenarai di bawah Jadual 1 *describe activities environmental protection and management order 2016*. Dari bulan Mac 2018 sehingga Februari 2019, sebanyak 65 Pemberitahuan Bertulis (*Written Notification*) dari berbagai-bagai aktiviti terjadual yang akan dilaksanakan telah dihadapkan untuk penilaian dan kelulusan jabatan.

Di samping itu juga, bagi memastikan perlindungan alam sekitar di negara ini terkawal, antara usaha yang telah dilaksanakan seperti membuat pemantauan kualiti air sungai di semua daerah (Sungai Brunei termasuk Kampung Air, kawasan Gadong dan Kiulap), Sungai Tutong, Sungai Belait dan Sungai Temburong); Membuat

pemantauan kualiti udara di setiap Daerah secara berterusan, dengan memberikan maklumat secara *on-line* indeks pencemaran udara (*Pollutant Standard Index - PSI Readings*) sebagai sukat-sukat dan panduan orang ramai tentang kualiti udara di negara ini.

Di segi aspek kebersihan pula, Ianya berkait rapat dengan isu sisa buangan atau sampah sarap yang semakin meningkat, yang memerlukan tindakan yang berkesan agar tidak menjejaskan kualiti alam sekitar negara ini. Usaha bersepadu dari Jawatankuasa Induk Isu-Isu Kebersihan yang melibatkan tiga Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, Kementerian Kesihatan dan Kementerian Pembangunan akan diteruskan bagi memberikan kesedaran dan menanamkan sikap prihatin dalam kalangan orang ramai tentang pentingnya menjaga kebersihan alam persekitaran di negara ini.

Melihat kepada isu pembuangan bahan plastik yang bukan sahaja dialami di negara ini, ia juga merupakan isu global yang perlu diberi perhatian yang khusus. Plastik boleh mencemarkan alam sekitar bukan sahaja kualiti tanah yang disebabkan oleh sifatnya sebagai *non-biodegradable*.

Kearah memastikan alam sekitar bebas daripada masalah sampah

bahan plastik terutama sekali beg plastik, Berbagai-bagai usaha telah 'diungkayahkan' termasuklah inisiatif Setiap Hari Tanpa Beg Plastik yang telah bermula sejak tahun 2011 yang hanya pada setiap hujung minggu sehinggalah sepanjang minggu bermula awal tahun 2019 ini.;

- viii. Rangkaian Jalan Raya. Dalam sesi Majlis Mesyuarat Negara yang lalu, Ahli-Ahli Yang Berhormat telah banyak membahaskan isu jalan raya, terutama sekali kerja-kerja pemeliharaan jalan.

الْحَمْدُ لِلَّهِ , pada Tahun Kewangan 2019/2020 ini, sebanyak \$11 juta telah di peruntukan dibawah Perbelanjaan Berulang-ulang bagi Program Pengurusan Jalan Raya, manakala dibawah RKN Ke-11 juga telah memperuntukan sebanyak \$27 juta dengan Harga Rancangan sebanyak \$127.5 juta bagi Projek-Projek Pembinaan Jalan Raya dan beberapa buah Jambatan, termasuk program-program peningkatan dan pembaikan infrastruktur jalan raya dan jambatan.

- ix. Projek Mitigasi Banjir. Pada Tahun 2018/2019, Kementerian Pembangunan telah mendapatkan Peruntukan Khas dengan Harga Rancangan \$30 juta bagi melaksanakan 60 buah projek menangani kesan dari bencana alam seperti tanah susur, dan mitigasi banjir, yang

sedang giat dilaksanakan pada masa ini.

Dalam RKN11 telah memperuntukkan Harga Rancangan sebanyak \$82.8 juta bagi Projek-Projek Mitigasi Banjir di beberapa kawasan yang telah dikenal pasti, di keempat-empat Daerah di seluruh negara. Ini termasuk kawasan dataran banjir Sungai Tutong di Daerah Tutong, di Pekan Kuala Belait dan Mukim Lumut di Daerah Belait, Kampung Senukoh dan Kampung Rataie di Daerah Temburong, dan beberapa mukim dan kampung di Daerah Brunei Muara.

Manakala bagi Projek Kawalan Hakisan Pantai, tumpuan akan diberikan kepada Kampung Danau, Tutong, yang pembinaannya telah bermula pada bulan Februari 2019 dan dijangka siap pada Februari 2020 termasuk kerja-kerja penambahan pasir (*sand renourishment*) akan diteruskan selama 5 tahun, sehingga tahun 2025;

x. Sektor Industri Pembinaan. Mengenai Sektor Industri Pembinaan, satu Rangka Kerja Dasar telah disiapkan dengan menggariskan 3 fokus utama, iaitu:

a. Meningkatkan urus tadbir (*Improved Governance*) melalui pengawalseliaan

aktiviti yang lebih mantap dan menambah baik peraturan dan prosedur yang sedang berjalan.;

- b. Mengamalkan Amalan Terbaik Industri Pembinaan (*Adopting Construction Industry Best Practice*) dengan beberapa Pelan Tindakan untuk meningkatkan produktiviti, kualiti kerja dan kos yang lebih efektif.; dan
- c. Membangun kapasiti (*Capacity building*) dan keupayaan pihak-pihak yang terlibat dalam industri pembinaan dari sudut kemahiran dan pengetahuan, keupayaan kewangan dan potensi untuk membuka peluang pekerjaan yang bersesuaian dan peluang perniagaan yang lebih bagi anak-anak tempatan.

Ke arah itu beberapa tindakan yang sedang dan akan dijalankan antaranya adalah seperti berikut:

- Meningkatkan lagi keberkesanan perundangan-perundangan yang mengawal industri pembinaan seperti Perintah Kawalan Bangunan (2014) dan Perintah Arkitek, Jurutera Profesional dan Juruukur Bahan (2011) dengan penguatkuasaan beberapa pindaan baharu,

termasuk *'process-streamlining'* bagi kebenaran kemajuan yang menyumbang kepada *'ease of doing business'*, iaitu *'Dealing with Construction Permits'*, yang Negara Brunei Darussalam menduduki tempat ke-55 di dalam *Laporan World Bank Doing Business 2019*.

- Memperbaiki proses pendaftaran kontraktor dan pembekal dengan memendekkan proses dari 30 hari waktu bekerja ke 3 hari waktu bekerja bagi membolehkan para kontraktor untuk memulakan perniagaan mereka dalam tempoh masa yang pendek dan juga menarik minat kontraktor asing untuk membuat pelaburan di negara ini.;
- Pelancaran buku Garis Panduan *'Different Abilities Design Guidelines'* telahpun dilancarkan pada 07 November 2018 untuk meningkatkan lagi keselamatan, keselesaan dan mengurangkan halangan dipersekitaran, bagi memastikan Orang-Orang Berlainan Upaya dapat menggunakan kemudahan-kemudahan yang disediakan di sesebuah bangunan.;
- Untuk meningkatkan lagi prestasi industri pembinaan, terutamanya dalam penghasilan kualiti pembinaan dan penyiapan kerja-kerja pada masa-masa yang ditetapkan. Semua pelaksanaan projek pembinaan bangunan dan infrastruktur kerajaan akan dipusatkan di bawah pelaksanaan Kementerian Pembangunan, termasuk perlantikan konsultan-konsultan jika diperlukan bagi pelaksanaan projek-projek tersebut.;
- Kementerian Pembangunan sentiasa mendukung usaha untuk meningkatkan peluang-peluang pekerjaan dan perniagaan kepada anak-anak tempatan. *الْحَمْدُ لِلَّهِ*, projek Jambatan Temburong telah membuka peluang-peluang pekerjaan bagi seramai 146 anak tempatan dalam jurusan kemahiran dan profesional. Kementerian juga sedang meneliti Program Penggantian Pekerja Asing di sektor pembinaan, dan Nisbah Tempatan Asing dalam pendaftaran syarikat dan keperluan pendaftaran dan pengiktirafan pekerja-pekerja mahir dalam bidang-bidang tertentu untuk menceburi sektor pembinaan.

- xi. Cabaran. Cabaran yang dihadapi oleh Kementerian Pembangunan dalam memberikan perkhidmatan yang terbaik kepada orang ramai memang banyak, Terutama sekali kemaslahatan yang dihadapi orang ramai masa kini, seperti kekerapan gangguan bekalan air di beberapa kawasan dan isu-isu semasa. Di samping menghadapi masalah *vandalism* dan kecurian harta benda kerajaan yang perlu ditangani secara *holistik*, bukan saja dari pihak kerajaan bahkan orang ramai juga diminta untuk memberikan kerjasama demi menjaga kemudahan-kemudahan awam. Ini kerana ia menjadi kos kepada pihak kerajaan untuk membekalkan dan mengganti barang-barang yang hilang dan rosak disebabkan oleh kecurian dan *vandalism*.

Dalam menangani cabaran semasa dan expektasi orang ramai, Kementerian Pembangunan akan terus berusaha untuk menangani isu-isu yang sering dibangkitkan, Ddan akan sentiasa bekerjasama secara strategik dan berterusan dengan orang ramai dan agensi-agensinya yang berkenaan dalam mengenal pasti jurang dari segi dasar dan program yang kritikal melalui pendekatan '*Whole Of Nation Approach*' di semua peringkat bagi sama-sama mencapai Wawasan Brunei 2035.

Sama-sama lah kita berdoa semoga Negara kita ini sentiasa dijauhkan dari malapetaka, bencana alam dan diberi kemudahan dalam mencari jalan penyelesaian kepada masalah yang kita hadapi masa kini.

Sekianlah sahaja yang dapat kaola kongsikan mengenai Kementerian Pembangunan dan jabatan-jabatan di bawahnya bagi Tahun Kewangan 2019/2020 ini untuk pengetahuan bersama.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, Yang Berhormat Menteri Pembangunan telah pun mengariskan tujuan-tujuan dan matlamat -matlamat dan juga sasaran-sasaran yang dipersetujui berhubung dengan belanjawan yang mana telah pun dihuraikan dengan jelas. Sekarang saya membukakan perbincangan mengenai Tajuk ini. Saya persilakan Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad.

**Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
Tahniah juga kepada Yang Berhormat Menteri Pembangunan di atas pembentangan yang dibuat tadi. Saya merujuk mengenai beberapa 3 perkara besar Tajuk SK02A - Pengurusan Pentadbiran dan Kewangan. Penjamin Skim-Skim Perumahan Negara. Antara syarat permohonan perumahan ialah

dikehendaki seorang penjamin yang terdiri daripada pegawai dari kakitangan kerajaan.

1. Jika tidak ada ahli keluarga terdekat atau saudara mara yang mampu menjadi penjamin kerana tidak ada yang bekerja sebagai penjawat kerajaan awam lebih-lebih lagi usaha negara sekarang mengadakan lebih ramai untuk bekerja sektor swasta. Apa yang akan terjadi pada permohonan itu?; dan
2. Jika sesebuah rumah perumahan tidak dapat dibayar oleh si pemohon maka ia jatuh ke si penjamin sehingga kadangnya penjamin membayar sehingga sepuluh ribu ringgit, walaupun jika tidak tinggal di sana. Seharusnya penjamin seharusnya tahu ataupun maklum akan risiko ini. Namun begitu masyarakat kitani yang masih kuat sifat tolong-menolong dengan syarat mesti ada penjamin maka ramai yang ingin membantu baik keluarga mahupun saudara mara. Soalan kaola mengenai ini:
  - i. Berapa buah rumahkah sudah jumlah pembayaran perumahan jatuh kepada si penjamin kerana yang dijamin tidak dapat membayar tidak tahu akan sebabnya?;
  - ii. Apakah perlindungan yang diberikan dari segi undang-undang dan dasar jika si penjamin tidak dapat membayar?

Merujuk juga kepada Jabatan Alam Sekitar, Taman Rekreasi, Pengurusan Pusat Kawalan dan Pencemaran 2 perkara di sini:

- a. *Marine Debris*. Di beberapa peringkat dasar serantau termasuk peringkat menteri dan Majlis Mesyuarat Negara ada beberapa perbincangan khususnya mengenai *marine litter* lebih dikenali sebagai *marine debris*. Persoalan kaola, ialah sejauh mana isu ini menjejaskan perairan negara serta usaha menangani memandangkan negara bergerak berusaha pada meningkatkan ekonomi di perairan seperti *agriculture*. Saya menyebutkan di sini peruntukan disediakan tidak menyebut secara khusus mengenai *marine debris*.
- b. Penggunaan pembungkusan *single use plastik*. الْحَمْدُ لِلَّهِ tadi disebutkan negara baru saja selesai menjadi sebuah negara *zero plastik bags* dan ini disambut baik. Setentunya pengurangan *single use plastik* ini dapat mengurangkan impak kepada alam sekitar menggalakkan menggunakan beg kitar semula serta memberikan kesedaran penggunaan *single use plastik* yang lain seperti botol air dan *straw* minuman plastik.

Saya ingin memberi saranan untuk pihak kementerian menilai semula atau melaksanakan dasar untuk pasar-pasar raya tidak menggunakan pembungkusan plastik bagi produk-produk yang tidak perlu dibungkus dengan plastik dan mungkin kita mulakan dengan sayur-sayuran dan buah-buah segar malah sering juga terlihat makanan dalam tin dan minuman tin pun masih dibungkus dengan plastik.

Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Menteri Pembangunan:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih kepada soalan Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad iaitu mengenai isu penjamin bagi Skim Perumahan Negara.

Isu penjamin adalah salah satu persyaratan yang memang sudah dimaklumi awal oleh setiap pemohonan yang memohon Skim Perumahan Negara. Ada 2 orang penjamin yang diperlukan sebagai *guarantor* pada pemilik untuk membolehkan ia di peruntukkan rumah di bawah Skim Perumahan Negara ini. Ia merupakan *security* bertujuan pembayaran balik kepada pihak kerajaan di buat keatas rumah yang telah diperuntukkan.

Penjamin bukanlah hanya terdiri daripada pihak pegawai dan kakitangan kerajaan sahaja malah ia telah pun dibolehkan bagi orang-orang yng bekerja

di bawah 18 buah syarikat kepunyaan kerajaan ataupun glc yang telah dibenarkan seperti *AMBD, AITI, BEDB, RBA, RBC, SPSS, TAP* dan sebagainya.

Mengikut rekod dari Jabatan Perumahan sehingga kini tidak ada rumah yang jatuh ke tangan penjamin kerana dasar skim perumahan yang ada pada masa ini hanya boleh dipindah milik kepada ahli waris yang terdekat sahaja yang berpandukan kepada peraturan dan prosedur pindah milik tanah berdasarkan kepada Kanun Tanah Penggal 40.

Apa yang lazimnya dibuat oleh Jabatan Perumahan ialah sebelum pemotongan dibuat ke atas penjamin pihak jabatan akan mengeluarkan surat makluman kepada pemilik dan juga penjamin dengan mengatakan jumlah yang tertunggak. Pihak Jabatan Kemajuan Perumahan akan menasihatkan juga pada pemilik dan penjamin untuk mencari jalan penyelesaian dan berunding dengan penjamin untuk menyelesaikan tunggakan. Jabatan juga memberi tempoh selama 3 bulan bagi kedua-dua pihak untuk berbuat demikian sebelum mengaturkan tindakan pemotongan kepada pihak penjamin. Sekiranya benar-benar gagal untuk mendapatkan penjamin pemohon tidak akan diundi untuk diperuntukkan rumah kerana tidak mencukupi syarat untuk diperuntukkan rumah kepada pemohon yang lain yang berkelayakan.

Mengenai dengan perlindungan kepada penjamin. Pada masa ini belum ada perlindungan yang diberikan dari segi undang-undang berdasarkan kepada

penjamin jika yang dijamin tidak dapat membayar, tetapi setiap penjamin sudah diberi penerangan sebelum penjamin menandatangani borang penjamin dan taklimat juga diberikan kepada pemilik dan penjamin dan menerangkan secara jelas kewajipan pemilik rumah untuk membuat pembayaran rumah dan pemotongan gaji penjamin akan dilakukan jika sekiranya pemilik rumah gagal untuk membuat pembayaran balik rumah.

Untuk menjaga hak dan kepentingan penjamin, Jabatan Kemajuan Perumahan masa ini sedang meneliti mekanisme untuk mengambil tindakan yang bersesuaian pemilik rumah dan sedang meneliti tindakan yang bersesuaian pemilik yang gagal dan membayar atau mungkir balik di bawah Skim Perumahan Negara melalui penguatkuasaan undang-undang dengan merujuk kepada pihak Peguam Negara.

Kaola ingin juga mengongsikan mengenai tunggakan yang masih ada di Kementerian Pembangunan iaitu di Jabatan Perumahan. Salah satu cabaran yang dihadapi oleh Jabatan Kemajuan Perumahan ialah isu tunggakan daripada pemilik-pemilik rumah dan juga penyewaan bangunan serta aset komersial di bawah Skim Perumahan Negara.

Walaupun pihak Jabatan Kemajuan Perumahan melaksanakan kutipan hasil secara konsisten pada setiap tahun namun ada sebilangan pemilik-pemilik yang sukar dan masih bertanggung-tanggung untuk membuat pembayaran

balik sehingga menyebabkan jumlah yang tertunggak adalah banyak, yang ia telah menimbulkan kepayahan bagi mereka untuk melunaskan bayaran bulanan dengan ditambah lagi jumlah tunggakan yang ada.

Untuk makluman bersama, sehingga Disember 2018 jumlah tunggakan adalah sebanyak \$31.68 juta. Dalam usaha untuk mempertingkatkan keberkesanan kutipan hasil dan juga mengurangkan tunggakan Jabatan Kemajuan Perumahan telah memperkenalkan mekanisme peringatan tentang status pembayaran dan tunggakan yang perlu dilunaskan oleh pemilik rumah melalui *push letters* atau surat makluman yang diberikan kepada pemilik rumah dan juga salinannya kepada penjamin secara konsisten dan berterusan setiap 3 bulan sekali.

الحَمْدُ لِلَّهِ Perkara ini telah pun menampakkan hasil iaitu sebilangan pemilik telah hadir ke Jabatan Kemajuan Perumahan untuk berunding dan dapat membuat pembayaran.;

Untuk membuat pemotongan kepada penjamin atau menghadapkan penjamin baharu dengan kebenaran Jabatan Kemajuan Perumahan. Sebagai langkah untuk memudahkan dan untuk mempertingkatkan lagi mutu perkhidmatan bagi mengendalikan hal ehwal pembayaran ke arah yang lebih sistematik dan teratur. Pihak Jabatan Kemajuan Perumahan sedang bekerjasama dengan pihak Jabatan Perbendaharaan Kementerian Kewangan dan Ekonomi untuk memulakan projek *One Common Billing System (OCBS)*.

Dengan adanya sistem ini nanti, pengurusan hal ehwal pembayaran akan lebih efisien dan lebih efektif. Ia akan berkeupayaan untuk membekalkan sistem bil dan kutipan hasil yang siap sedia diintegrasikan ke sistem *e-Payment Gateway* dan juga membolehkan Jabatan Kemajuan Perumahan untuk mengeluarkan bil dan melaporkan kutipan hasil secara automatik, meningkatkan keberkesanan proses kutipan hasil yang seterusnya mengurangkan kutipan-kutipan hasil dan juga mengadakan kemudahan *bill presentation* dan penyatuan bil kerajaan melalui *one stop payment portal*.

Dalam pada itu, Jabatan Kemajuan Perumahan juga sedang meneliti mekanisme untuk mengambil tindakan yang bersesuaian kepada pemilik yang gagal untuk membayar balik rumah di Skim Perumahan Negara melalui penguatkuasaan undang-undang yang akan dirujuk di Jabatan Peguam nanti.

Sehubungan dengan itu, Jabatan Kemajuan Perumahan berharap supaya pemilik akan bersikap lebih telus dan lebih bertanggungjawab untuk membuat pembayaran-pembayaran balik pinjaman rumah dan juga tunggakan bagi mengelakkan apa-apa juga permasalahan mengenainya.

Di samping itu, selaras dengan visi Kementerian Pembangunan: "ke arah kehidupan yang berkualiti", pihak kemajuan perumahan juga sedang meneliti penyediaan perumahan yang mampu milik demi kesejahteraan penduduk Negara Brunei Darussalam.

Mengenai soalan ke-2, iaitu isu *marine debris*. *Marine debris* ini *إن شاء الله* memang telah mendapat perhatian di peringkat *ASEAN* baru-baru ini dan dikenali juga sebagai satu isu rentas sempadan (*trans boundary*) yang dibincangkan semasa *Special ASEAN Ministerial Meeting On Marine Debris* di Bangkok, Thailand baru-baru ini.

Mesyuarat tersebut telah membincangkan mengenai deklarasi dan rangka kerja tindakan dalam menangani atau membentaras *marine debris* di rantau Asia Tenggara secara holistik dan terarah. Seperti yang kita maklumi, negara kita tidak terkecuali daripada menghadapi masalah *marine debris* dan yang jelas kita lihat sampah-sampah yang terdampar di sungai-sungai dan pesisiran pantai telah mencemarkan alam persekitaran dan banyak kehidupan laut.

Sampah-sampah *marine debris* terdiri daripada sumber darat dari sisa buangan plastik, botol dan sebagainya. Manakala dari sumber laut ialah sisa buangan dari kapal-kapal atau aktiviti-aktiviti nelayan seperti serpihan-serpihan pukat yang boleh membahayakan kehidupan laut. Memandangkan isu *marine debris* ini baru diperkenalkan, maka Peruntukan Khas bagi *marine debris* ini belum disediakan lagi. Walau bagaimanapun, ia tergolong dalam isu sampah.

Maka, bagi pembersihan pencemaran dari sampah sarap yang terapung di permukaan air mahupun yang terdampar ditepi pantai atau sungai. Kementerian Pembangunan melalui

Jabatan Alam Sekitar, Taman dan Rekreasi telah menggunakan peruntukan pengutipan sampah seperti kerja-kerja pembersihan sampah di Kampung Air dan pembersihan sampah terdampar di Pantai Serasa dan juga pemasangan perangkap sampah atau *boom* di kawasan yang strategik.

Selain itu, isu *marine debris* juga merupakan isu *cost-sectorial* dan merupakan penglibatan pelbagai agensi yang relevan seperti juga negara-negara lain. Pihak Kementerian Pembangunan selaku *lead* agensi akan merancang untuk mengadakan perbincangan bersama agensi-agensi yang relevan untuk sama-sama memikirkan perancangan strategik dan holistik khusus dalam menangani isu *marine debris* di negara ini termasuk peruntukan bagi melaksanakan Pelan Tindakan di peringkat kebangsaan dan di peringkat serantau sebelum buat permohonan. Sementara itu pada tahun 2017, kaola difahamkan beberapa orang para penyelam tempatan secara sukarela telah mengungkayahkan kempen kebersihan dasar laut yang pertama dibuat di Brunei. Mereka telah berjaya mengutip sebanyak 38 kilogram *ghostnet* di Pulau Pulong-Pulongan, iaitu salah satu kawasan menyelam yang terbaik di negara ini yang di jadikan tempat menyelam untuk memerhatikan terumbu karang dan hidupan laut yang lainnya.

Kementerian Pembangunan menyeru kepada semua pihak swasta dan pihak kerajaan dan juga pihak awam serta pihak *NGO (non-government organisation)* untuk sama-sama

mengambil berat dan aktif dalam melaksanakan inisiatif masing-masing dalam membantu menangani isu sampah *marine debris* negara ini.

Mengenai soalan ke-3, penggunaan pembungkusan *single used plastic* memang diakui pengurangan *single used plastic* ini dapat mengurangkan impaknya kepada alam sekitar dan terima kasih atas saranan Yang Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad untuk pihak kementerian menilai semula dasar pengurangan penggunaan pembungkusan plastik bagi produk-produk yang tidak perlu dibungkus dengan plastik, saranan ini memang baik akan tetapi untuk melaksanakan akan dasar ini banyak aspek-aspek yang perlu kita lihat dari segi kesesuaiannya, penggunaannya dan cara-cara pelaksanaannya. ada juga sudah kesedaran daripada orang ramai untuk mengurangkan penggunaan bahan-bahan plastik hasil dari kempen-kempen kesedaran yang sentiasa disiarkan di radio dan televisyen dan juga di media massa. Seperti yang didapati ada juga orang ramai yang mula sudah membawa kontainer sendiri, beg atau kantung sendiri ke pasar ikan dan usaha ini adalah sangat-sangat di sanjung tinggi dan mudah-mudahan akan menjadi contoh kepada orang lain.

Fokus kementerian pada masa ini adalah untuk mengurangkan penggunaan beg-beg plastik yang lazimnya kita lihat masih lagi digunakan di gedung-gedung perniagaan, kedai-kedai runcit, restoran-restoran dan gerai-gerai makanan. Kita menyedari penggunaan beg-beg plastic

bagi kegunaan yang tertentu memang tidak dapat dielakkan seperti tujuan mengumpul sampah untuk dibuang atau membungkus bahan mentah, sayur-sayuran dan makanan barang-barang yang basah.

إِنْ شَاءَ اللَّهُ Kementerian Pembangunan sentiasa memantau dan akan sentiasa bekerjasama dengan pihak-pihak berkepentingan yang lainnya seperti Kementerian Kewangan dan Ekonomi, Kementerian Kesihatan dan juga Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan untuk menilai dan mencari satu alternatif untuk melaksanakan dasar baharu yang mungkin bersesuaian dan memenuhi persyaratan dari aspek kebersihan, kesihatan dan alam sekitar untuk mejaga negara kita.

Sekian, itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.

**Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
Kaola, membawa Tajuk SK03A, Kod Akaun 111/007.

Soalan kaola ialah mengenai gangguan bekalan air yang mana telah dijelaskan dalam mukadimah Yang Berhormat Menteri Pembangunan sebentar tadi dengan padat dan lengkap. Apa yang kaola sampaikan yang telah dialami oleh penduduk terutamanya, penduduk yang

tinggal di kawasan Perumahan Lambak Kanan dan kawasan sekitarnya.

Kaola tidak akan menyentuh dengan panjang mengenai masalah dan impak gangguan bekalan air yang dirasai oleh penduduk ini. Kaola percaya pihak kementerian pun sudah bertungkus-lumus dalam usaha untuk membaik pulih keadaan. Jika melihat kepada perbelanjaan di bawah Tajuk Kemajuan Kementerian Pembangunan melalui Jabatan Kerja Raya telah merancang untuk menambah kapasiti-kapasiti pengeluaran air di loji rawatan Bukit Barun. Soalan kaola ialah:

1. Adakah sebarang perancangan untuk menambah kapasiti tangki di tangki air Lambak Kanan?;
2. Adakah sebarang perancangan untuk membuat penambahbaikan kepada mekanisme pembekalan air ke rumah-rumah melalui tangki bergerak?;
3. Kaola Yang Berhormat Pengerusi, *Accredited checker* (pemeriksa bertauliah). Soalan kaola mengenai sistem pembinaan bangunan terutama bangunan-bangunan awam seperti hotel, flat, sekolah-sekolah dan sebagainya, pada lazimnya pembinaan bangunan memerlukan khidmat *qualified personal (QP)* yang berdaftar di bawah lembaga *BAPEQS* Kementerian Pembangunan.

الْحَمْدُ لِلَّهِ setakat ini belum ada perkara yang serius berlaku keruntuhan bangunan yang dibina

yang melibatkan kemalangan nyawa seperti di negara lain. Walau bagaimanapun, masalah bangunan runtuh, masalah bangunan tidak selamat didiami atau diisi berlaku di negara ini, sekalipun pembinaan dibuat oleh jurutera-jurutera profesional. Maka sistem pada masa ini keselamatan struktur adalah sepenuhnya bergantung kepada jurutera profesional dan kontraktor yang dilantik.

Atas dasar ini kaola ingin bertanya, adakah sebarang perancangan Kementerian Pembangunan untuk memperkenalkan sistem lebih ketat dengan mengadakan *Accredited Checker* (pemeriksa bertauliah) yang mana fungsi utamanya ialah bagi memeriksa reka bentuk struktur-struktur utama bangunan serta pengiraan secara bebas (*independent*).

Sistem ini adalah selaras dengan amalan yang terbaik yang dipraktikkan di luar negara seperti Singapura berikutan daripada kejadian hotel *New World* yang runtuh pada tahun 1986 yang punca runtuh adalah disebabkan oleh kecuaihan jurutera profesional yang dilantik.

Sekian saja Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih.

**Yang Berhormat Menteri Pembangunan:** Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi dan terima kasih soalan daripada Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.

Mengenai masalah penggunaan air memang sudah kaola sentuh tadi pada masa mukadimah.

Untuk membagi penjelasan yang lebih lanjut lagi, izinkan kaola menerangkan sebab-sebab mengapa terganggunya gangguan air sejak kebelakangan ini. Lebih dahulu Kementerian Pembangunan ingin memohon maaf kepada orang ramai terutama sekali kepada pihak-pihak yang mengalami kesulitan disebabkan oleh gangguan tersebut.

Antara sebab masalah ini terjadi dan cara-cara untuk menanganinya dalam jangka masa yang panjang ataupun masa pendek ataupun sederhana, satu daripada masalah ialah mengenai dengan penghasilan air bersih di loji rawatan air. Keupayaan ataupun *efficiency* loji rawatan air Bukit Barun di Fasa 4 dan 5 pada masa ini untuk membekalkan air bersih yang berterusan bagi Daerah Brunei Muara telah pun menurun sejak kebelakangan ini.

Masalah *wear and tear* yang terdapat di sistem peralatan memproses air di loji berkenaan sudah melebihi 20 tahun yang memerlukan pembaikan dan penggantian. Walaupun banyak usaha secara *ad-hoc* telah dilakukan sejak beberapa tahun ini dengan menggunakan peruntukan pemeliharaan yang agak terhad, namun sistem peralatan yang ada tidak dapat bertahan dan sudah tiba masanya untuk diganti dan di *upgrade*.

الْحَمْدُ لِلَّهِ pada masa ini kerja *upgrading* dan membaik pulih telah

bermula dengan Peruntukan Khas yang telah diberikan sebanyak \$4 juta. Kerja-kerja ini termasuklah menggantikan semula semua peralatan lama termasuk sistem elektronik, *control valve*, *filtration* sistem, *sedimentation system* serta peralatan *ultra sonic*, *blow meters* dan *sensors*.

Projek ini **إِنْ شَاءَ اللَّهُ** akan siap pada penghujung bulan tahun ini. Kapasiti pengeluaran air bersih secara berterusan dari loji berkenaan akan meningkat dan seterusnya mengurangkan masalah air yang kita hadapi pada masa ini.

Walau bagaimanapun, penutupan bekalan air perlu dibuat pada masa-masa tertentu bagi membolehkan kerja-kerja menaik taraf loji Fasa 4 dan 5 yang sudah dilaksanakan oleh Jabatan Perkhidmatan Air pada masa ini.

Kementerian Pembangunan akan memantau secara berterusan untuk memastikan kekerapan penutupan dan tempoh masa penutupan yang minimum supaya tidak akan menjejaskan penghantaran air bersih ke tangki-tangki simpanan yang ada.

Makluman kepada orang ramai melalui media massa akan sentiasa juga dikeluarkan bagi memastikan persediaan penyimpanan air yang mencukupi semasa gangguan bekalan air berlaku.

Sebab-sebab kedua ialah mengenai kebocoran paip-paip air. Sistem rangkaian paip air induk (*transmission* sistem) sering kali juga mengalami kebocoran disebabkan bencana alam dan juga paip-paip yang sudah berumur

(*ageing*) yang mengakibatkan ketidakstabilan bekalan air ke tangki-tangki simpanan, menyebabkan gangguan air di beberapa kawasan.

Sejak kebelakangan ini, secara purata Jabatan Perkhidmatan Air telah menerima 900 kebocoran paip yang dilaporkan setiap bulan. Antara punca menyebabkan gangguan air juga ialah mengenai kes-kes 'pemugut' dan kecurian peralatan sistem bekalan air yang kaola sudah nyatakan tadi kian meningkat.

Perkara-perkara yang selalu menjadi kecurian ialah peralatan *telemetry*, pendawaian peralatan bekalan dan penyambungan elektrik, peralatan pam-pam air, kerosakan pagar keliling. *Fencing* tangki-tangki dan rumah-rumah pam dan juga *flow meter* peralatannya, *display unit*, peralatan solar sistem *back up power battery* dan kabinet dan ini adalah merupakan *main* peralatan yang membekalkan air bersih.

Juga 'pemugut' yang selalu merosakkan peralatan *fire hydrant* (pili bomba) yang mengikut kiraan Jabatan Perkhidmatan Air sebanyak 250 kerosakan *fire hydrant* telah didapati sejak akhir-akhir ini. Ini adalah sangat membimbangkan dan akan memakan belanja dianggarkan sebanyak \$500 ribu.

Adalah diharapkan kepada penduduk-penduduk kampung ataupun pihak-pihak berkenaan supaya akan dapat bekerjasama untuk mengatasi membanteras segala 'pemugut' atau kecurian ataupun isu-isu 'pemugut' ini.

Jabatan Perkhidmatan Air memang sentiasa berusaha untuk mencari penyelesaian alternatif seperti melaksanakan aktiviti mengesan kebocoran, membuat sambungan paip air dari sumber tangki air lain. Membuka injap simpanan ataupun dari *boundary valve* bagi membantu kawasan tiada air dan sebagainya, terutama sekali di Perumahan Lambak Kanan.

Sebagai contoh, Jabatan ini telah pun melaksanakan penyambungan paip air dari sumber alternatif iaitu dari Tangki Melabau dan Tangki Terunjing pada tempat-tempat seperti berikut:

- i. Jalan 10, Simpang 262.;
- ii. Jalan 11, Simpang 63.;
- iii. Jalan 77, Simpang 226.;
- iv. Dari sumber Tangki Melabau untuk ke Jalan Madang dan Simpang 46.

Bagi jangka masa sederhana, Kementerian Pembangunan melalui Jabatan Kerja Raya sedang membuat penyelidikan lokasi yang bersesuaian bagi menempatkan tangki-tangki sementara berserta *pumping stand system* bagi memastikan bekalan air akan dapat disalurkan ke kawasan-kawasan yang tinggi.

Bagi jangka masa yang panjang seperti yang telah kaola terangkan tadi, beberapa projek tangki air akan dibina, akan dirancang untuk dibina pada tahun ini akan dilaksanakan pembinaannya yang akan menambah *capacity supply* dan juga membantu meningkatkan bekalan air di kawasan Rancangan

Kemajuan Negara RPN Lambak Kanan dan sekitarnya.

Sebarang perancangan untuk membuat pembaikan kepada mekanisme bekalan air ke rumah-rumah melalui tangki bergerak. Kementerian Pembangunan melalui Jabatan Kerja Raya sentiasa berusaha untuk meningkatkan kecekapan sistem pembekalan air sementara yang sedia ada.

Antaranya ialah menambah perkhidmatan tangki air bergerak dengan mengadakan penglibatan pihak swasta (*outsourcing*) perkhidmatan tangki air bergerak.

Membekalkan air dengan menggunakan *jerrycan* ataupun *water bags* sekiranya *in case of emergency*. Menempatkan lebih banyak tangki biru di kawasan di simpang-simpang yang terjejas yang telah pun dilaksanakan pada masa ini dan juga mengadakan *stand pipes* di kawasan Ibu Pejabat Perkhidmatan Air, Jalan Tasek Lama dan kawasan-kawasan bersesuaian di sekitar Rancangan Perumahan Negara Lambak Kanan bagi memudahkan orang ramai untuk mengambil air.

Mengenai soalan kedua, *Accredited Checker*, pemeriksaan bertauliah. Selaras dengan keperluan dan Perintah Kawalan Bangunan 2014 bagi bangunan-bangunan awam seperti hotel, flat, sekolah dan sebagainya adalah memerlukan khidmat *Accredited Checker (AC)* kecuali kerja-kerja bangunan yang disenaraikan dalam Jadual ke-4 Peraturan Kawalan Bangunan 2014.

Keperluan ini adalah untuk memastikan bangunan-bangunan awam selamat untuk didiami dan digunakan oleh orang ramai.

Peranan utama *Accredited Checker* dalam memastikan keselamatan struktur bangunan dengan melaksanakan semakan ke atas *structure plans* dan *design calculation* yang telah disediakan oleh jurutera profesional *QC and structure* menurut keperluan Perintah Kawalan Bangunan peraturan dan garis panduan di bawahnya bagi mengurangkan risiko kesilapan reka bentuk *structure* bangunan.

Untuk makluman bersama, pada masa ini terdapat 3 Jurutera Profesional tempatan telah berdaftar di Kementerian Pembangunan sebagai *Accredited Checker* sejak 1 Januari 2017 dan Kementerian Pembangunan juga telah memproses pendaftaran *Accredited Checker* bagi seramai 3 orang lagi profesional yang berdaftar di bawah Lembaga Arkitek Jurutera Profesional dan Jurutera Bahan.

Kelayakan sebagai *Accredited Checker* adalah jurutera profesional yang mempunyai sijil amalan dengan *BUPACS* yang mempunyai melebihi 15 tahun menjadi *chartered membership* dan 10 tahun pengalaman praktikal dalam *structure* ataupun jua teknik.

Merujuk Bahagian 6 *Accredited Checker*, Bab 17(3A) *VCO 2014* menyatakan bahawa semua projek bernilai \$10 juta ke atas hendaklah melantik seorang *Accredited Checker* yang berdaftar untuk

menilai pelan-pelan struktur dan juga teknikal yang tugas-tugas *AC* ataupun *Accredited Checker* ini adalah menilai semula reka bentuk pelan struktur kerja-kerja bangunan dan menyemak perkiraan asal dengan tujuan menentukan keselamatan dan integriti struktur bangunan yang akan dibina dan mengesahkan struktur bangunan adalah konsisten dan faktor keselamatan telah diambil kira dan juga melaksanakan proses pemeriksaan selepas *QC* untuk menghadapkan sijil akreditasi bersama laporan penilaian analisis reka bentuk dan perkiraan yang disediakan oleh pihak *QC*.

Keperluan-keperluan ini juga akan dilaratkan kepada bangunan-bangunan yang mungkin lama yang melebihi umur 10 tahun atau lebih yang *requirements* tertentu perlu akan diperiksa oleh *Accredited Checker* yang juga menjadi satu keperluan di bawah Kawalan Bangunan Peraturan dan Garis Panduan *VCO, 2014*.

Sekian sahaja Yang Berhormat Pengerusi.

**Yang Berhormat Pengerusi:** Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira cukuplah dahulu kita membincangkan dan membahaskan Rang Undang-Undang Perbekalan ini. Saya tangguhkan Mesyuarat Jawatankuasa ini, bagi kita membolehkan kita bersidang semula di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.

**(Mesyuarat Jawatankuasa ditangguhkan)**

**(Majlis Mesyuarat bersidang  
semula)**

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya tangguhkan dahulu Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ** kita akan bersidang semula pada esok hari, iaitu hari Selasa, 19 Mac 2019 mulai pukul 9.00 pagi.

وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**(Majlis Mesyuarat ditangguhkan)**